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Naš praznik
Ko smo 1942. leta na osvoboje

nem ozemlju prvič volili narodno
osvobodilne odbore, so nam volitve 
pomenile mnogo več kot samo iz
biro ljudi v odbore. Posebno praz
nično razpoloženje smo občutili ob 
volitvah 'pomladi 1944. leta, ko smo 
na Kočevskem skoraj s 100 odst. 
volilno udeležbo izvolili krajevne 
narodnoosvobodilne odbore in prvi 
okrajni narodnoosvobodilni odbor. 
V nepozabnem spominu so nam vo
litve odposlancev slovenskega na
roda za Kočevski zbor. Vseljudski 
praznik so bile volitve 11. novem
bra 1945. leta, ko smo uzakonili

f9Lai kontentut

ŠE O DELOVNIH RAZMERJIH
V eni izmed zadnjih številk 

smo že spregovorili o novostih, ki 
jih predvideva osnutek novega 
zakona o delovnih razmerjih. Da
nes pa še na kratko o nastanku 
in prenehanju delovnega razmer
ja, rednem in nadurnem delu, do
pustih ter disciplinski in mate
rialni odgovornosti.

Osnutek predvideva kot splo
šen pogoj za sklenitev delovnega 
razmerja dopolnjeno 15. leto sta
rosti ter splošno zdravstveno spo
sobnost za delo. Delovno razmer
je nastane na podlagi sklenjene
ga sporazuma med delavcem in 
gospodarsko organizacijo. Za 
podjetje sklene delovno razmerje 
direktor, ki mora poprej imeti so
glasje komisije za sklepanje in 
odpoved delovnega razmerja. 
Razmerje se sklene lahke ustno, 
v a°iočenih primerih pa tudi pi
smeno. Delovno razmerje za do
ločen čas pa se sklene lahko sa
mo za sezonska dela, ki trajajo 
največ tri mesece.

Novost osnutka je tudi stro
kovno usposabljanje delavcev. 
Vsi delavci (uslužbenci, name
ščenci) imajo pravico do strokov
nega izobraževanja in usposab
ljanja v enakih pogojih. Osebe s 
končano srednjo, višjo ali visoko 
šolo, ki se bodo v bodoče zaposli
le pri gospodarskih organizaci
jah, bodo nastavljene kot pri
pravniki z obvezo, da po določe
ni praksi opravijo strokovni izpit.

Delovni čas bo še vedno zna
šal 8 ur dnevno. Podjetja bodo 
lahko za določene dni v tednu 
skrajšala dnevni delovni čas (so
bota bi bila primerna), vendar 
mora tedenski delovni čas znaša
ti 48 ur. Gradbena in gozdarsko 
kmetijska podjetja bodo lahko 
prikrojila delovni čas sezonske
mu delu tako, da bi delavnik tra
jal največ 10 ur, skupni letni se
števek ur, pa ne sme znašati več 
kot 8 ur na dan. Nadurno delo 
je prepovedano in ga bodo le v 
posebnih pogojih in izjemnih pri
merih gospodarske organizacije 
emele vpeljati. Te nadure bodo 
smele tedensko znašati največ 
osem ur.

Odmor v neprekinjenem delov
nem času bo trajal 30 minut. Na 
dan tedenskega počitka bodo 
smela podjetja odrediti delo v 
enem mesecu samo dvakrat za
povrstjo in plačati 100 odst. več 
na tarifne postavke. Število dni 
letnega dopusta bi se določalo od 
priznane delovne dobe. Za skleni
tev zakonske zveze, hude obole
losti ali smrti člana družine pa 
bodo izredni plačani dopusti. Za 
strokovno usposabljanje pa bodo 
Podjetja lahko določala tudi dalj
ši plačani dopust.

Delavec je disciplinsko odgo- 
voren samo za kršitve dolžnosti, 
ki izvirajo iz delovnega razmerja, 
disciplinski organi v podjetju so 
’lisciplinska komisija, ki jo ime- 
nuje delavski svet in direktor
Podjetja.

Glede odpovedi pa je določeno, 
bo lahko direktor dal odpo-

v-ed šele, ko bo imel soglasje ko
misije za delovna razmerja. Če 

se odpovedalo večim delavcem, 
Pa mora o tem poprej odločiti de- 
.ski svet. Odpoved mora biti 

Pismena in obrazložena samo, če 
1 delavec zahteval. Proti od- 

P°veiii pa je predviden ugovor na 
"Pravni odbor.
del sPrejeljem novega zakona o 
n<i 7nii' razmerjih prihajamo k 
. stopnj uresničitvi načel, ki jih 

^Prejel I. kongres delavskih 
i°v naše države. Mc

to, kar je naše ljudstvo v NOB in hkrati jugoslovansko politiko. V 
ljudski revoluciji s krvjo zapisalo enotnosti in povezanosti interesov 
po vsej domovini. Tak borben duh ter pravilnem .razumevanju in izva

janju se izraža prava politika ob-

naše občine bodo jutri sklepal mimo njih in če

in praznično razpoloženje naj živi 
v nas tudi sedaj, ko stoji ponovno 
pred namii naš praznik — volitve 
v občinske ljudske odbore.

Jutri bomo izvolili 34 odbornikov 
V občinski zbor, v soboto 26. t. m. 
17 .odbornikov v industrijsko sku
pino, v nedeljo 27. okt. pa 9 od
bornikov v kmetijsko skupino zbo
ra proizvajalcev.

Občani
glasovali za kandidatei ki so jih 
sami postavili na zborih volivcev. 
Delovni ljudje niso še nikoli doslej 
tako živahno sodelovali v pripra
vah na volitve kot tokrat. Na mno
gih sestankih, konferencah, zborih 
volivcev in v vsakdanjem stiku so 
ljudje razpravljali in se razgovar- 
jali o tem, kdo bi hil iz njihove 
srede lahko odbornik v novem ob
činskem odboru.

Na predvolilnih sestankih se ni

čine.
Tako kot moramo volivci nove

mu odboru zaupati in mu pomaga
ti, tako bo moral tudi občinski od
bor zaupati državljanom v organih 
družbenega samoupravljanja. Ob
eliski odbor se bo moral zavedati, 
da bodo iti organi lahko dobro de
lali, samo 'takrat, če ne bo nikdar

VEDNO VEČ PREMOGA
V jugoslovanskih premogovnikih 

so letos v prvih devetih mesecih iz- 
kcpali 13,354.000 ton lignita ter 
rjavega in črnega premoga, to se 
pravi, za milijon ton več, kakor v 
istem času lani. Potrošnja premo
ga je bila v preteklih devetih me
secih za 12 odst. večja, kakor lani. 
Največ se je povečala potrošnja 
lignita, medtem, ko se je povečala 
potrošnja rjavega premoga samo 
za 3 odst., potrošnja črnega pre
moga pa je ostala na lanski stop
nji.

spoštoval njihove sklepe.
Letos volimo pri nas prvič zbo

re proizvajalcev pri občini. Zbori 
proizvajalcev, ki smo jih do sedaj 
imeli le pri zvezni in .republiški 
ljudski skupščini ter pri okrajnih 
ljudskih odborih, so izraz močnej
šega vpliva delavskga razreda v 
komunalni politiki. To bo znatno 
prispevalo k boljši vsebini dela 
ljudskega odbora in k boljšemu .re
ševanju važnih komunalnih go-

Za najboljšo mladinsko delovno 
brigado na Hrvatskem v tretji eta
pi letošnjih delovnih akcij so v CK 

vedno Ljudske mladine Hrvatske progla
sili mladinsko brigado okraja Vin
kove!, ki je prispevala do 10. okt. 
nad 74.600 delovnih ur.

VSI NA 
VOLITVE ! Pogled na središče Ljubljane

smo pogovarjali samo o kandidatih spodarskih vprašanj. Zlasti pa bo-
__-1- ~•______l • _ .m____ T7 'i.:r___________ ^"Krvri TvrrvivAroinInpv važna im Trn-

V nedeljo 20. oktobra vsi na volitve
za občinski odbor. Kritično smo 
pregledali in ocenili vse, kar smo 
storili v minulem volilnem obdob
ju. Ogledali smo si vse naše uspe
he, a 'teh je bilo mnogo. Volivci 
so povedali tudi to, da bi se mar
sikaj lahko bolje naredilo, kakor 
se je. To naj bo novemu odboru 
napotilo za delo.

Naši predvolilni sestanki so jas
no pokazali, da smo dosegli velike 
uspehe in napredek pri delu in go
spodarjenju naše občine in da vsi 
ti uspehi ne bi bili zadostni, če se 
ne bi razvijalo in krepilo najbolj 
bistveno: socialistični in družbeni 
odnosi. Tudi bodoči ljudski odbor 
naj se vedno zaveda, da je moč 
vseh naSth zmag v socialistična po
ti razvoja, v napredovanju, v srdi
tem vsakodnevnem boju proti vse
mu tistemu, kar nas vleče nazaj, 
pa naj bo 'to birokratizem ali ja
love demagoške razprave o enakih 
»želodcih« in podobno.

Delovni ljudje se danes množič- 
volje samo ob volitvah. Zavedajo 
no zavedajo, da ne izražajo svoje 
se, da imajo vsak dan nešteto mož
nosti uveljaviti svoja stališča, zla
sti na zborih volivcev in pri sode
lovanju z delavskim in družbenim 
upravljanjem, kjer si državljani sa
mi vladajo. Moč te nove, višje de
mokracije bo prišla v bodoči štiri
letni življenjski dobi novega odbo
ra še dosti bolj do Izraza. Vedno 
bolj se bo uveljavila demokracija, 
ki pomeni uresničenje osebne svo
bode in humanosti za vsakogar.

Uresničenje take politike in de
lovanje demokratičnega sistema v

do zbori proizvajalcev važna in ko
ristna vez med podjetji v občini.

Jože Klarič
Sedanje volitve so za našo obči-

V volilnem proglasu Socialistič
ne zveze delovnega ljudstva Jugo
slavije beremo med drugim tudi na
slednje: Velik korak v razvoju so
cialistične demokracije pomeni pre
raščanje občin v socialistične ko
mune in njihovo združevanje v 
okrajne skupnosti komun. Občina 
je postala temeljna družbena go
spodarska skupost in glavna celica 
politične ureditve Jugoslavije.

V dosedanjem razvoju komun 
smo izdelali demokratičen mehani
zem, utelešen v ljudskih odborih, 
njihovih svetih, zborih volivcev, de
lavskih svetih in drugih organih 
družbenega upravljanja .. .

Zarodki naše ljudske, oblasti iz
hajajo iz težkm etoi ljudske revolu
cije in osvobodilne vojne. Takrat so 
bili na osvobojenih področjih osno
vani prvi terenski, rajonski in 
okrožni odbori. Ti odbori so se po 
osvoboditvi razvili do današnjih ob
lik ljudskih odborov. Kdor pozna 
prve organe ljudske oblasti in jih 
primerja s sedanjimi, vidi, do kakš
ne stopnje so se ti organi v tem 
obdobju razvili. Ljudski odbori so 
res ljudski v pravem pomenu -be
sede. V njih sodelujejo in odločajo 
državljani sami, v njih se zrcali

ljudje zanimajo za delo ljudskega 
odbora, kako se uporabljajo sred
stva, ki jih prispevamo vsi skupaj, 
zanimajo jih tudi naloge in načrti 
za bodočnost.

Volitve so tu. 20. oktober je ti
sti dan, ko bomo iz predlaganih 
kandidatov izbirali odbornike. Vo
litve predstavljajo velik dogodek, 
udeležba na volitvah pa bo odraz 
političnega dela med volivci.

20. oktobra, ko bomo volili od
bornike v občinski zbor, se bo poka
zala državljanska -zavest posamez
nikov in koliko so pripravljeni so
delovati pri naši novi družbeni ure
ditvi. Državljan, ki 20.' Oktobra ne 
bo šel na volišče, bo dokazal, da 
ni napreden in da mu je vseeno, 
če se njegov 'kraj ali občina raz
vija ali ne. Volitve so preizkus po
litične zavesti poedincev. Kdor se 
volitev ne bo udeležil, bo zamikal 
vse, kar je ibi-lo storjenega, zgraje- 
nga in urejenega v letih po osvo
boditvi.

Dvanajst let še ni tako dolga do
ba, da bi pozabili, kakšno zapušči
no nam je pustilo vojno razdeja
nje. Treba je bilo mnogo naporov, 
da so sledovi vojne izginili in da 
je zraslo to, kar imamo. Ljudska 
oblast je v teh težkih letih dokaza
la, da je kos tudi najtežjim nalo
gam.

Take uspehe pa je dosegala le 
ob podpori vseh državljanov, poseb
no v zadnjih letih. Marsikatera hi
ša je dobila tako zaželjeno elek
trično luč, številni kraji so dobili 
vodovod, urejene ceste, nove mo
stove itd. Ne bi pa bilo prav, če bi 
trdili, da je sedaj že vse urejeno, 
še mnogo je nerešenih vprašanj in 
potreb, pred katerimi se bodo zna
šli novoizvoljeni ljudski odbori. Na
še gospodarstvo je sedaj že na trd
nih nogah in zato bodo tudi iz le
ta v leto večja sredstva na razpo
lago za uresničenje komunalnih 
potreb v manjših krajih.

Nadaljevanje na 2. strani

no in za vse kraje nekdanjega ko- demokratičnost ljudske volje, 
čevskega okraja pomembne tudi Občinski ljudski odbor je parla- 
zafo, ker bomo jutri prvič volili v ment v malem. V njem se rešuje- 
okviru velikega ljubljanskega okra- jo, predlagajo in izvršujejo vse ti- 
ja. Zavedati se moramo, da spada- ste stvari, M zadevajo občane. Za

to pa ljudem ne more biti vseeno, 
kdo jih zastopa v ljudskem odbo
ru. Dober odbornik bo v občinskem 
ljudskem odboru zastopal koristi 
svojega področja, ki pa bodo v

mo k Ljubljani — osrčju Sloveni
je, zato se moramo še posebno iz
kazati s čim večjo volilno udelež
bo. Ponovno moramo dokazati, da 
smo močni in enotni ter da smo,
ne samo po obsegu socialističnega skladu s koristmi skupnosti Za- 

občini^ je v precejšnji meri ^odvisno sektorja, temveč tudi po socialistic- vedati se moramo, da ne predstav
lja občine samo ena vas, niti okra
ja ena občine. Odbornik mora biti 
vsestransko razgledan človek, ki 
bo zmožen in sposoben opravljati 
svojo odgovorno dolžnost.

Minuli zbori volivcv so pokaza
li, da so ljudje dobro premislili kdo 
naj bo kandidat za. občinski zbor 
ali za zbor proizvajalcev. Zbori vo
livcev so pokazali tudi to, da se

Teden je spet naokrog, v njem 
pa se je zvrstila vrsta dogodkov. 
Iz Beograda je prišlo obvestilo, da 
sta Jugoslavija in DR Nemčija na
vezali diplomatske stike. Vsekakor 
bo to velikega pomena za našo dr
žavo in DR Nemčijo.

Prihodnji teden bo šel podpred
sednik Zveznega izvršnega sveta

politiki, zlasti pa še o politiki So
vjetske zveze na Srednjem vzhodu.

V Argentini se bije boj med via* 
do in sindikati. Voditelji 69, od 
skupno 89 argentinskih sindikalnih 
zvez, so sklenili, da bodo pozvali 
delavce po vsej državi, naj 22. ok
tobra začnejo 48-urno stavko. Vo
ditelji so zagrozili, da bo stavka

od delavnosti dn pobude občinske- ni zavesti ljudi med najboljšimi ko
ga odbora, od njegovega pravilne- munami Slovenije.

Edvard Kardelj na obisk v Grčijo, podaljšana za nedoločen čas, če bo 
Podpredsednika Kardelja bo spre- vlada izvajala represalije proti de-

ga dela in zavednosti ljudi, M ga 
tvorijo. Prav zato je važno, kdo 
nas bo zastopali v ljudskem odbo
ru, ki bo moral znati, povezati ko
risti naše občine s koristmi skup
nosti. Naši odborniki se morajo za
vedati, da medtem, ko vodijo last
no občinsko politiko izvajajo goslavije.

Zaradi vsega tega praznujemo 
20. oktober tako, da bomo že zgo
daj zjutraj v čim večjem številu 
glasovali za tiste, ki smo jih sami 
Izbrali. Glasovali za socializem, za 
boljšo bodočnost in za napredek na
še občine v okviru socialistične Ju

ALI SMO DOVOLJ STORILI ZA MLADE VOLIVCE?

Kaj pa mladi volivci?
Na občinskih volitvah bodo pr

vič volili tudi mnogi mladi volivci. 
Vsekakor bo to za te mlade ljudi 
lepo doživetje.

Zbori volivcev so za nami. Pone
kod je bila udeležba na zboru do

de volivce, niso iskale stika z nji
mi in jih niso znale pritegniti niti 
ob tako važni nalogi, kot so volit
ve. Nekatere med temi organizaci
jami si niso prizadevale, da bi mla
dino vsaj formalno zajele v svoje

bra, drugje slabša. Tam, kjer je bi- vrste. Kaj pa mladinske organiza- 
la slaba, smo pogrešali predvsem cije? So dovolj storile, da bi zain- 
mladih ljudi, tistih, ki bodo letos teresirale mlade volivce? 
prvič volili. Kaj ni to vzrok slabe- Denimo roko na srce in priznaj- 
ga dela množičnih organizacij? Ali mo, t]a smo premalo storili za akti- 
niso mnoge organizacije Socialistic- vizacijo mladih ljudi. Preveč smo

Iožiti jim je treba tudi to, da udej
stvovanje državljanov na najrazlič
nejših področjih ni nepotrebna 
dolžnost, temveč za vse koristno in 
nujno potrebno delo. Mladi rodovi 
postopoma sprejemajo nase dolž
nosti starejših. Zato pa je treba, da 
se že prej seznanijo z vsem, kar 
morajo vedeti.

jel predsednik grške vlade Kara- 
manlis in drugi grški politični vo
ditelji.

Jugoslovanska gospodarska de
legacija na čelu s tov. Vukmano- 
vičem je po uspešni turneji po arij
skih državah prišla v glavno me
sto Etiopije — Adis Abebo. Dele
gacijo je sprejel tudi etiopski ce
sar Halle Seiasi in se z njo dolgo 
časa razgovarjal. Pri razgovorih je 
prišlo do izraza soglasje o glavnih 
svetovnih vprašanjih. Vodja jugo
slovanske delegacije Vukmanovič 
je seznanil etiopskega cesarja s 
pripravljenostjo Jugoslavije, da nu
di Etiopiji srednjeročne kredite za 
dobavo jugoslovanske opreme.

Britanski zunanji minister Sel- 
wyn Lloyd se je sestal z ameri
škim ministrom za zunanje zade
ve Dullesom. Angleški zunanji mi
nister je prišel v ZDA v zvezi z 
uradnim obiskom britanske kra
ljice Združenim državam Amerike. 
Opazovalci menijo, da sta se dr
žavnika razgovairjala o sovjetski

ne zveze pozabile prav na te mla-

Dijake ekonomskih, trgovskih, 
administrativnih, gostinskih in dru
gih gospodarskih šol opozarjamo na 
revijo »Sodobna, pisarna«, ki Vam 
bo v šoli -in pozneje v praksi v ve
liko korist in pomoč pri delu. Za 
dijake je naročnina znatno zniža
na. Naročite se na to za vas po
membno revijo. Če nimate prospek
ta, pišite ponj: Uprava »Sodobna 
pisarna«, Ljubljana. Gosposka 12.

jih puščali v nemar, a ne samo v 
'dneh pred volitvami, temveč že 
prej. čas hiti in volitve so pred dur
mi. Skušajmo nadoknaditi zamuje
no, in storimo vse, da bo sleherni 
mlad volivec s polno zavestjo so
deloval pri izvolitvi naših občinskih 
ljudskih odborov, s tem pa stopil 
tudi na pot našega državljanskega 
udejstvovanja.

Prav bi bilo, da se tudi starejši 
volivci približajo mladim. Povedati 
bi jun morali, na kakšno široko 
področje udejstvovanja so stopili, ko 
so dosegli polnoletnost in jih spre
jeti medse ter jih seznaniti z ne
štetimi življenjskimi vprašanji, ki 
jih rešujemo iz dneva v dan. Raz-

10.833 kandidatov
V občinske ljudske odbore bo iz

voljenih skupno 5440 odbornikov. 
Od tega števila odpade na občin
ske žbore 2971 odbomiških mest, 
v občinske zbore proizvajalcev pa 
bo izvoljeno 2469 odbornikov. Za 
skupno število odbomiških mest je 
potrjnih 10.833 kandidatur ali pri
bližno dve kandidaturi za posamez
no odbomiško mesto.

Zanimivi so podatki o socialnem 
sestavu kandidatov. V skupnem 
številu kandidatov za odbornike no
vih občinskih ljudskih odborov je 
2750 ali 25,4 odst. delavcev. Kme
tov kandidira skupno 3873 ali 35,7

odst. Uslužbencev kandidira skup
no 3340 ali 30,8 odst., poleg tega 
pa kandidira še 513 obrtnikov, 191 
gospodinj, 131 upokojencev, 48 sin
dikalnih in zadružnih funkcionar
jev in drugi.

Med vsemi kandidati je 919 ali 
8,4 odst. žena. Podatki za starost
ni sestav kandidatov nam pokažejo 
naslednje: 1840 kandidatov ali ok. 
17 odst. je starih do 30 let, 7384 
ali 68,1 -odst. je takšnih kandidatov, 
ki so stari od 30 do 50 let, pre
ostalih 1619 ali 14,9 odst. kandida
tov pa je že izpolnilo 50 let.

lavcem.
V San Marinu, najmanjši »žepni« 

državici sredi Italije, je prišla na 
krmilo nova vlada, ki jo sestavlja
jo krščanski demokrati. Tem je 
pomagala na oblasit italijanska 
vlada.

Španija zahteva suverenost nad 
Gibraltarjem, Iti je pod angleško 
oblastjo. Seveda Angleži te po
membne morske trdnjave ne bodo 
še tako hitro dali iz svojih rok.

V Valendji v Španiji je bilo te 
dni veliko deževje. Nad Valencijo 
se je trikrat utrgal oblak in me
sto poplavil. Prizadejana je velika 
škoda in mnogo je človeških žrtev. 
Po nepopolnih podatkih je mrtvih 
več sto ljudi, materialno škodo pa 
cenijo na 10 milijard francoskih 
frankov. Na pomoč prizadetim so 
poslali dve križariti, en minolovec 
in dva helikopterja. Nastale so ve
like težave z nastanitvijo poplav- 
Ijencev. Njihov položaj je zaradi 
azijske gripe še slabši.

Indijski premier Nehru je obi
skal Hongkong in ostal tam dva 
dni. Sestal se je s predsednikom 
vlade v Hongkongu in obiskal in
dijsko kolonijo v tem mestu. Pred 
tem je bil premier Nehru na devet
dnevnem uradnem obisku na Ja
ponskem.

Umetni satelit še vedno kroži po 
nebu. Do sedaj je »prevozil« že 
nad 6 milijonov km poti. Kdaj se 
bo ustavil, ne ve nihče točno po
vedati.

Maršal žukov, štrikratni junak 
Sovjetske zveze, je bil te dni tudi 
v Sloveniji. Maršala žukova so, 
kakor v drugih krajih Jugoslavije, 
tudi v Sloveniji lepo sprejeli. V 
Ljubljani si je ogledal Litostroj, 
ljubljanski grad, Muzej NOB in 
drugo.
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Dolga pot
V Ženevi že leto dni nepreki

njeno tečejo razgovori o odnosih 
med Združenimi državami Ame
rike in predstavnikom Ljudske 
republike Kitajske. Vsak mesec 
vsaj enkrat zasledimo kratko ča
sopisno sporočilo o sestanku vele
poslanikov obeh dežel v Švici.

Ko je na letošnjem zasedanju 
Generalne skupščine Združenih 
narodov bilo to vprašanje ponov
no postavljeno na dnevni red in 
ko je bilo takoj zatem sklenjeno, 
da je še prezgodaj razpravljati o 
vključitvi nove Kitajske v delo 
Združenih narodov, so mnogi 
vprašali, ali delo obeh veleposla
nikov v Ženevi v preteklem letu 
dejansko ni dalo nobenih rezulta
tov, da Združene države Amerike 
vztrajajo neprestano na svoji do
sedanji politiki hudega in odloč
nega nasprotovanja Kitajski in 
njeni udeležbi v delu Združenih 
narodov, ko pa je vendar znano, 
kako mnogo je Amerika poma
gala Kitajski v zadnji vojni pro
ti Japoncem.

Prvotna naloga obeh velepo
slanikov je bila ta, da sta se se
stala in skušala doseči sporazum 
med obema deželama o repatria
ciji ameriških državljanov s Ki
tajskega in kitajskih državljanov 
iz Amerike. Ker pa so odnosi 
med obema državama slabi, sta 
se po sili razmer in po želji obeh 
vlad lotila v razpravah tudi šte
vilnih drugih vprašanj. Vedeti je 
namreč treba, da so ta srečanja 
med obema veleposlanikoma edi
na službena vez med tema dve
ma velikima deželama in darned 
njima ni nobenih drugih diplo
matskih stikov. Oba veleposlani
ka sta razpravljala o deklaraciji 
obeh dežel o nenasilju, s kateri
ma bi se obe deželi zavezali, da 
ne bosta na Daljnjem vzhodu re
ševali vprašanj z vojaško silo 
ali pritiskom, kar naj bi poveča
lo zaupanje med obema država
ma in izboljšalo položaj in raz
mere na Daljnjem vzhodu. Ame- 
rikanci so namreč obdali vzhod
ne obale Kitajske s celim vencem 
močnih letalskih in vojaških po
stojank, ki nikoli ne bodo dale 
Kitajcem mirno spati.

V Ženevi je bila razprava o 
sestanku med Cu En La jem, ki
tajskim ministrskim predsedni
kom in ameriškim zunanjim mi
nistrom Dullesom. Vendar do do
govora na tem sestanku ni pri
šlo, kakor so ostali brezuspešni 
tudi ostali razgovori o izboljša
nju medsebojnih odnosov. Ena 
stran je vedno krivila drugo in 
hotela pokazati nasprotno trma
sto in nepopustljivo stališče kot 
vzrok, da sporazum ni bil dose
žen. Tako so padli tudi razgovo
ri o povečanju mednarodne trgo
vine med ZDA in Kitajsko v vo
do. Danes je sicer postalo jasno, 
da Kitajske, kakršna je, ni več 
mogoče izbrisati s karte, vendar 
pa Amerikanci še vedno poizku
šajo nadaljevati s svojo politiko 
slabljenja kitajskega narodnost
nega gospodarstva in zaviranja 
normalizacije razvoja v tej de
želi. Toda tudi tukaj se že kaže
jo razpoke. Mnoge zahodne de
žele so povečale obseg trgovanja s 
Kitajsko, ker nočejo zaostati za 
drugimi deželami, ki trgujejo z 
njo. Razvijajoča se Kitajska 
predstavlja danes ogromen trg 
za vso evropsko gospodarstvo. 
Prav iz tega razloga je razum
ljivo, da bodo evropske dežele 
ljubosumno čuvale ta trg, da se 
nekega dne ne odpre izključno 
Amerikancem in njihovi industri
ji. Ker to želi tudi Japonska, bo 
Kitajski proti volji Amerike uspe
lo prodreti na svetovni trg.

B. Mikoš

Naše gostinstvo Samo stanovanja?
O gostincih imajo ljudje pogosto 

napačno sodbo in mislijo, da se v 
gostinskih lokalih le zapravlja de
nar in pijančuje. Gostinstvo imajo 
za manjvredno gospodarsko pa
nogo.

V današnji družbeni ureditvi ima 
gostinstvo to važno nalogo, da nu
di delovnemu človeku dobro hrano, 
pijačo in prijetno razvedrilo, tako, 
da se gost po opravljenem dnev
nem delu otrese skrbi in se pogo
vori s svojimi prijatelji.

Gost se v lokalu udobno počuti, 
če je ta primerno opremljen in čist, 
če se mu po želji nudi okusna hra
na in pristna pijača ter če je strež
no osebje vljudno in strokovno iz
urjeno.

Gostinski obrati morajo imeti so
dobne hladilne in druge naprave, 
dobre kleti in shrambe, da se živila 
in pijače ne kvarijo. Vse to bodo 
nabavili iz sredstev svojih skladov 
in z investicijskimi posojili, če se 
jim bodo določile dajatve do druž
bene skupnosti po njihovi zmoglji
vosti in dodelila posojila po nizki 
obrestni meri z daljšim odplačilnim 
rokom.

Omogočil naj bi se jim nakup 
odprtih vin pri neposrednih proiz
vajalcih brez posrednikov, ker le 
tako bi si lahko nabavili pristna 
vina po nižjih cenah.

V septembru t. 1. je bila petčlan
ska delegacija sindikalne podružni
ce gostincev na obisku v Subotici. 
Tam so si ogledali več gostinskih 
lokalov in se spoznali z njihovim 
načinom dela. Obisk je bil kori
sten in dobro bi bilo, da jih mi pri 
našem delu v marsičem posnema
mo.

Delavsko upravljanje je pri njih 
zelo uspešno. Videli smo, da se 
vsak posamezni delavec, mnogo 
bolj kot pri nas, zanima za uspeh 
podjetja. Morda je temu vzrok, da 
so v gostinstvu zaposleni večinama 
moški, ki so stari od 30 do 40 let 
in so zato bolj resni pri delu.

Način nakupa je bolj sproščen 
in nemoteno lahko kupujejo z go
tovino pri neposrednih proizvajal
cih. Hrana je izvrstna in izdatna in 
pijače pristne.

Gostom nudijo več zabave in 
razvedrila, kot v Sloveniji. Po vseh 
večjih lokalih igra godba vsak dan, 
razen ponedeljka, od 7. ure zvečer 
do 1. ure zjutraj. Godbenikom pla
čajo mesečno po 8000 din, dočim 
maša honorar za dobrega godbeni
ka v Sloveniji 2000 do 4000 din za 
en večer. — Kljub nižjim honorar
jem je glasba pri njih na primerni 
višini. Ali se ne bi moglo tako 
urediti tudi pri nas?

Vprašanje kadra je pri njih še 
bolj pereče, kot pri nas. Kot smo 
že navedli, so v gostinstvu zaposle
ni sami starejši ljudje. Gostinsko 
šolo so zaradi pomanjkanja sred
stev ukinili, zato bodo imeli Vsako 
leto manj kvalificiranih gostincev. 
Republiška zbornica v Ljubljani pa 
se zelo briga za vzgojo mladih go
stincev. Imamo Gostinsko šolo v 
Ljubljani, letos pa je bila odprta 
še Hotelska šola, škoda je le, da 
se v to šolo ni vpisai noben kandi
dat iz Kočevja, čeprav se je Go
stinska zbornica zelo prizadevala.

Tudi pri nas primanjkuje kvali
ficiranih gostinskih delavcev, ker 
absolventi gostinske šole odhajajo 
v diruge poklice, kjer jim je zago-

Zo trdnejše sodelovanje 
med kmeti in zadrugo

Pred kratkim je upravni odbor 
okrajne zadružne zveze Ljubljana 
obširno razpravljal o kooperaciji 
(najbližjem sodelovanju med za
drugo in njenimi člani). Proučili so 
stanje zadružništva in kmetijstva 
v okraju ter možnosti za tesnejše 
sodelovanje med kmetovalci in 
kmetijskimi zadrugami. Poleg dru
gega so razpravljali tudi o tem, da 
se odpravi pri kmetijskih zadrugah 
dejavnosti, ki niso kmetijskega 
značaja.

Sodelovanje med kmetijskimi 
zadrugami in kmetovalci je že ob
stojalo, zlasti pri pridelovanju se
menskega krompirja, obnovi sad
jarstva, pitanju živine in na dru
gih področjih. Vendar pa je bilo to 
sodelovanje preveč splošno, brez iz
razito določenih ciljev in obvezno
sti. Enostranska je bila tudi deli
tev dohodkov od večje proizvodnje, 
ker so jih bili večinoma deležni le 
kmetje, redko kdaj tudi zadruge. 
Potrebno pa je, da imata od tega 
korist kmet in zadruga ter si med 
seboj pomagata. Poleg tega pa si 
bo zadruga ustvarjala sredstva za 
nadaljnje pospeševanje kmetijstva.

Zadružniki se zanimajo za ko
operacijo. Verjetno se bo najbolj 
razširjala in razvijala pri obnovi 
sadjarstva, piri pridelovanju krom
pirja, pri pitanju goved in praši
čev, pri. vzreji piščancev, melioraci
jah zemljišč itd.

Beseda »kooperacija« pri nas ni 
nekaj popolnoma novega. Tudi pri 
nas je bila med kmeti in zadruga
mi nižja vrsta oblike kooperacije, 
vendar je bila ta oblika sodelova
nja preveč splošna. Zato bo treba 
preiti iz nižje v višjo obliko sode
lovanja.

O kooperaciji pri nas so govori
li tudi na zadnji razširjeni seji se
kretariata ofoč. komiteja ZK in 
obč. odbora SZDL Kočevje. Pod
predsednik OZZ Ljubljana Karel 
Mikulič je podrobneje razložil po
men in namen kooperacije. Poročal

je tudi o pripravah za organizacijo 
kooperacije v Slavskih lazih. Tu 
nameravajo kmetovalci skupno s 
kmetijsko zadrugo preurediti ca. 
25 ha steljnikov v sadovnjak. Na
meravajo osušiti tudi večje površi
ne zamočvirjene zemlje. Tudi v 
Pod vrhu pri Osilnici nameravajo s 
skupnimi močmi urediti 10 ha sa
dovnjakov, na nov sadovnjak misli
jo tudi v Papežih, v Predgradu pa 
imajo v načrtu izboljšati 50 ha paš
nikov. Kooperacija se bo tudi v na
ših krajih uresničila.

»TEDEN OSKRBE« V BEO
GRADU

V Beogradu je bil »Teden oskr
be«, ki je zelo lepo uspel. Komu
nalna banka je po dosedanjih po
datkih doslej izdala prebivalstvu 
ok. 40 milijonov dinarjev kredita 
za nabavo ozimnice, skupaj pa je 
bilo prodanega nad 300 vagonov 
blaga neposredno potrošnikom.

tovljen 8-urni delavnik, nedeljski 
počitek in boljša plača, dočim vse
ga tega v gostinstvu ni.

Velik vzrok bega od gostinstva 
je tudi ta, da je ta poklic manj 
cenjen kot ostali ooklici, da so iz
postavljeni pri svojem delu ne
umestnim pripombam neuvidevnih 
in pijanih gostov itd.

Kako gledamo na razvoj gostin
stva v bodoče ? Zaradi ukinitve 
okraja se je promet zmanjšal in se 
bo še -bolj, če si ne bomo znali pri
dobiti gostov. Za razvoj turizma so 
na Kočevskem dani vsi pogoji. 
Gostje z našega juga in inozemci, 
ki so letos slučajno prišli v Kočev
je, so hvalili lepe sprehode po ko
čevskih gozdovih in okolici. Razvi
jajoči se šport in izredno ugodni 
pogoji za lovce so privabili sem 
mnogo tujcev. Morali bi s primer
no propagando in prospekti prika
zati izletnikom in turistom lepoto 
naših krajev in jih pritegniti sem.

Anton Štimec

(Nadaljevanje iz prejšnje številke)
Z novo delitvijo ustvarjenega do

hodka — predlog je sedaj v raz
pravi — bodo delavski sveti gospo
darskih organizacij imeli več mož
nosti, da del ustvarjenega dohodka 
uporabijo za -gradnjo stanovanj, del 
pa izplačajo kct plače iz dobička, 
na katere pa bo spet treba plačati 
stanovanjski prispevek. Tako je 
sredstev za redno stanovanjsko iz
gradnjo praktično dovolj. V pri
hodnjih letih bo treba predvsem 
razširiti industrijo gradbenega ma
teriala, jo modernizirati in njene 
izdelke poceniti. Za gradnjo stano
vanj bo treba uvesti nove in cenej
še materiale, razširiti bo treba šte
vilo projektnih organizacij in usvo
jiti standarde za številne izdelke v 
visokogradnji, da bi -tako izdelke bi
stveno pocenili.

Po-polna preorien-tacija naših in
vesticij za stanovanjsko izgradnjo 
bi lahko čez nekaj let imela zelo 
hude gospodarske posledice. Ne 
smemo namreč pozabiti, da .mamo

Puhovo Angelo kandidira v Robu
Tov. Puhova Angela je blagaj

ničarka v KZ Rob. Dobro pozna 
probleme svoje zadruge. Je člani
ca okrajnega odbora Zveze zadruž- 
nic. žene na področju zadruge je 
organizirala v trdno in zelo delov-

Nadaljevanje s 1. strani
V NEDELJO 20. OKT. VSI NA 

VOLITVE
Mladina! 20. oktobra boste mno

gi od vas prvič volili. Ali se zave
date, da -leži usoda vsakega naro
da na mladih ramenih ? Z udelež
bo na volitvah boste dokazali, da 
ste vredni sinovi in hčere svojega 
naroda, žene! Osvobodilna vojna 
vam je prinesla enakopravnost z 
moškimi. Mnoge žene aktivno so
delujejo v organih oblasti, žene so 
tudi med kandidati za odbornike in 
zato pričakujemo od vas veliko vo
lilno udeležbo! Delavci, kmetje, de
lovna inteligenca! 20. oktobra vsi 
na volitve. Z udeležbo na volitvah 
bomo še enkrat dokazali pravilnost 
naše poti v socializem.

no enoto — najboljšo v bivšem 
okraju. Pri tem delu je zelo iz
najdljiva, vedno zna najti najuspeš
nejše poti... Zaradi oddaljenosti 
vasi je organizirala žene v vaške 
krožke in jih navajala k boljšemu 
načinu pridelovanja zelenjave po 
vrtovih, k smotrnejšemu perutni
narstvu in prašičereeji. Organizira
la je več raznovrstnih tečajev in 
predavanj. Vse to delo se danes po
vsod odraža, zato ni bil slučaj, da 
so se žene skoraj polnoštevilno ude
ležile predvolilnega zborovanja in 
predlagale za kandidata tudi tov. 
Puhovo.

NOVE LINIJSKE PLOVBE
Letos je Jadranska svobodna 

plovba preusmerila svoje poslova
nje na linijsko plovbo vzdolž Sre
dozemlja in po bližnjih morjih. Li
nijski promet je bil doslej uveden 
s transportnimi ladjami na štirih 
progah, in sicer: Jadran—Rdeče 
morje, Rdeče morje—Črno morje, 
Jadran—Izrael in Dubrovnik—čr
no morje.

v deželi zelo močan prirastek pre
bivalstva in s tem delovne sile in 
da imamo še danes praktično 
opravka z močno ekonomsko emi
gracijo iz nase dežele. Pobegi mla
dih ljudi preko meje v najvecji me
ri niso ničesar drugega, kakor iska
nje boljše zaposlitve v industrijsko 
višje razvitih deželeh in iskanje 
boljših ekonomskih možnosti za 
življenje.

Gibanje investicij v letošnjem le
tu -precej jasno kaže na to, da smo 
izvršili tako obsežne omejitve v in
vesticijah kapitalne izgradnje, ka
kor tudi v investicijah za potrebe 
industrijskega razvoja, da teh ome
jitev v interesu gospodarskega ja- 
čanja države ne smemo več nada
ljevati in da smo dosegli meje, ki 
so splošno veljavne v delitvi narod
nega dohodka drugih celo močnej
ših držav. Letošnje povečanje -kme
tijske proizvodnje je pokazalo na 
izredno zaostalost našega prometa. 
Vedno močnejše gospodarsko živ
ljenje v deželi zahteva tudi sodob
nejši promet in verjetno bo treba 
že kar v prihodnjih letih odločno 
pristopiti k reševanju tega, za nas 
Jugoslovane res težkega problema, 
ker so mnogi deli države še danes 
res težko dostopni kljub bogastvom, 
ki jih imajo.

Kljub sorazmero majhnim sred
stvom, s katerimi razpolagamo v 
kočevski občini za gradnjo stano
vanj v odnosu na velike potrebe, 
pa je bilo letos le dokončanih 14 
novih stanovanj in 46 garsonjer. V 
gradnji je še 50 stanovanj, od teh 
32 na Rudniku. Prihodnje leto bo 
mogoče iz sredstev sklada graditi 
okrog 20 novih stanovanj. Gradila 
pa bodo -tudi nekatera podjetja za 
lastne pc-trebe s svojimi sredstvi.

B. Mikoš

OKOLI TISOČ NOVIH STANO
VANJ

V prihodnjem letu bodo zgradili 
v Skoplju po programu okoU tisoč 
novih stanovanj. Program priprav
ljajo sveti ljudskih cdborov skop- 
ljanskega okraja za stanovanjsko 
izgradnjo, urbanizem, komunalne 
zadeve, trgovino, gostinstvo in tu
rizem.

fCvtiteh za tfvspodhtjc
ALI LAHKO PRIPRAVIMO HRANO, DA BO IZDATNA IN CENENA?

Naše gospodinje v splošnem sla
bo obvladajo družinsko ekonomiko, 
še manj pa, kako naj racionalno 
trošijo denar za prehrano. Zato je 
važno, da današnje znanje o pre
hrani osvoji čimveč ljudi in ga pri
lagodi splošni ekonomiki ter izkori
sti za svoje zdravje.

Pri enakih izdatkih je prehrana 
lahko slaba, srednje dobra ali do
bra. Ni namreč vedno najbolje, kar 
je najdražje. Vzemimo na primer

V kočevski občini 101 kandidat
V občini Kočevje kandidira za 

občinski zbor 56 kandidatov, za 
zbor proizvajalcev pa 45, in sicer 
v industrijski skupini 29, v kmetij
ski pa 16. Gotovo vas bo zanima
lo, koliko žena kandidira. Za ob
činski zbor kandidira 7, za zbor 
proizvajalcev pa 3 žene.

Novi občinski ljudski odbor bo 
imel 34 odbornikov v občinskem 
zboru, v zboru proizvajalcev pa 26 
in sicer 17 odbornikov v industrij
ski skupini, 9 pa v kmetijski sku
pini.

Za občinski zbor je 33 volilnih 
enot v občini, za zbor proizvajalcev 
pa 18, in sicer v industrijski sku
pini 12, v kmetijski pa 6. Za vo
litve odbornikov v občinski zbor 
bo na razpolago 51 volišč, za zbor 
proizvajalcev pa 43 in sicer v in

dustrijski skupini 19, v kmetijski 
pa 24.

V občini Kočevje je skupno 9196 
volivcev in volivk.

Volilni odbori so bili povsod pra
vočasno sestavljeni in seznanjeni z 
delom. Zato pričakujemo, da bodo 
dobro opravili svoje delo.

Preteklo nedeljo je bilo tudi v 
kočevski občini vrsto predvolilnih 
zborovanj. Predvolilna zborovanja 
so bila več ali manj dobro obiska
na, posebno v Predgradu in še ne
katerih drugih krajih.

Jutrišnje volitve bodo pokazale 
rezultate dela političnih -organiza
cij v dneh pred volitvami. Priča
kujemo veliko volilno udeležbo, ker 
vemo, da je partizanska Kočevska 
zvesta idealom iz dni NOV.

samo mesne konserve, ki so še ved
no dražje, kot mnogo boljše sveže 
meso ali sveže ribe. Podobno je s 
prvo zelenjavo in s prvim sadjem. 
Prvo sadje, ki se pojavi na trgu, 
običajno še ni zrelo, je pa dražje, 
kakor kasneje, ko ga je že nekaj 
časa dovolj v prodaji in je bolj zre
lo -ter tudi boljše.

Največ lahko prihranimo, če pra
vilno izbiramo -beljakovinsko hra
no. Kot je znano, potrebuje človek 
dnevno približno 70 g čistih belja
kovin, od katerih naj bi bila po 
možnosti polovica živalskega, polo
vica pa rastlinskega izvora. Rast
linskih beljakovin dobimo dovolj v 
kruhu, zelenjavi, krompirju in v su
hem sočivju. Teže je kriti potrebe 
po živalskih beljakovinah, ker so 
živila, ki jih vsebujejo, dražja, če 
jih bomo krili samo z mesom, ne 
pa tudi z mlekom in mlečnimi pro
izvodi, bo seveda naš proračun vi
sok. Pol litra mleka ima namreč 
prav toliko visokovredinih beljako
vin kot 10 dkg mesa in še enkrat 
toliko maščobe (celo boljše) kot 
meso.

če torej hočemo ekonomično tro
šiti denar za živalske beljakovine, 
bomo dnevne obroke mleka zvišali 
na račun mesa, pri tem pa prihra
nili povprečno 15 din na osebo. Ob 
brezmesnih dnevih ponudimo torej 
družini več mleka (kot pijačo ali v 
obliki mlečnih jedi). Cenen vir ži

valskih beljakovin je skuta (sir
ček). če primerjamo hranilno vred- 
nost skute s hranilno vrednostjo 
govejega mesa, vidimo, da vsebuje 
skuta 17, govedina pa 20 beljako
vin.

Hranilna vrednost skute in mesa 
je približno enaka (skuta ima znat
no več kalcija!), in vendar je sku
ta skoraj trikrat cenejša. Iz skute 
lahko pripravimo najraznovrstnejše 
okusne jedi (liptavski sir, razne na
deve, močnate jedi itd.). Tudi mor
ske ribe so bogat vir živalskih be
ljakovin in poleg tega še vitaminov 
in rudninskih snovi, pa stanejo 1 k" 
80 din.

Ig beljakovine, ki jo vsebuje 
ribje meso, je torej trikrat cenejši 
od 1 g beljakovine v govejem mesu. 
Poleg tega moramo upoštevati, da 
je v mesu domačih živali mnogo 
več kosti, kakor v ribah, zato je 
tudi več odpadkov.

Svinjsko meso, polnomasten sir 
ter jajca pozimi zelo obremenjujejo 
proračun za prehrano, ne koristijo 
pa našemu zdravju nič bolj kot 
mleko, skuta, ribe ter nekatere vr
ste drobovine (p-ljuča, vampi, svinj
ski želodčki, rajželc, vime itd.). 
Vsaka gospodinja naj najprej do
bro premisli, kaj bo kupovala za 
prehrano, da bo najbolj ekonomič
no trošila denar.

Čudežna lili RUDOLF

MOHAR

(Nadaljevanje in konec)

Jakec je začutil prezir in sovra
štvo do vsega, kar se nahaja tam 
doli. čutil je, da je dovolj močan, 
da bi se lahko spopadel s samim 
zlo-drevesom. — Dvignil je ptico, 
Iti je čepela na njegovi roki, koli
kor je mogel visoko in rekel: »Po
leti, ptička, k svoji mamici, jaz pa 
se odpravim na težavno pot...«

»Le pojdi, zakaj velika ljubezen 
ti bo dala junaštva in zdržljivosti; 
ko pa prideš na dno prepada, po
išči kristalni vir in se napij žive 
vode, da si pridobiš moč, kakršne 
ni imel še noben človek. Vzemi 
meč, ki je tam prislonjen ter ne 
oziraj se ne na levo, ne na desno 
pa tudi ne umakni se nobeni za
preki, če bi se ti postavila na pot!«

Tako je rekla ptička ter odlete
la. Dvigala se je lahko kot metulj
ček v pomladnskem jutru. Nesla 
jo je vroča želja, da razveseli ma- 
mlčino srce, ki prav gotovo žaluje 
za njo.

Jakec ni nič razmišljal, ko je 
šel na pot, saj je videl dokaj sveta 
in marsikaj tudi izkusil. Ni se stra
šil skalnatih vrhov, ne prepadov, 
če jih je bilo treba prehoditi. Toda 
— ko se je spuščal po zadnji pe
čini, bi bil skoraj omagal. Roke in 
noge so mu odpovedale. Za las je 
manjkalo, da ni omahnil v globino. 
Vse sile je moral zbrati, da se je 
obdržal in končno prispel na dno, 
kjer je zaspal, kakor ubit...

Ko se je zbudil, ni vedel, koliko 
časa je počival. Tam je bila nam
reč tema ponoči in podnevi. Spr
va ni videl ničesar, naposled pa so 
se mu začele kazati blede lise. Po
stajale so vedno bolj jasne, da je 
nazadnje za silo videl. Vse je bilo 
mirno in zazdelo se mu je, da sli
ši nekje kapanje vode.

Vstal je, da bi se napil, zakaj 
silno ga je užejalo naporno pleza
nje. Komaj pa je napravil nekaj 
korakov, je zagledal skalo, na ka
teri je opazil razpoke.

Ia razpok bo uhajale kapljice,

podobne biserom ter padale v ko
tanjo, v kateri se je nabirala voda.

Kar zastrmel je, ko se je pribli
žal. Voda se je lesketala, kakor da 
bi bilo pomešanih v njej brez šte
vila drobnih diamantov. Precej je 
spoznal, da mora to biti živa voda, 
o kateri mu je pravila ptica. Nič 
se ni obotavljal, sklonil se je in 
začel piti. Pil je, dokler ni zmanj
kalo vode. Zdelo se mu je, da pije 
samo zdravje in moč. Kmalu je za
čutil, kakor da se mu po žilah pre
taka ogenj, mišice pa so mu na
brekle, da si je zaželel boja z naj
več jim velikanom.

Ko se je vzravnal, je zagledal 
velikanski meč, ki je bil prislonjen 
k skali, težak, da bi se strl pod 
njim vsak voz, če bi ga naložili 
nanj. Pograbil ga je in zamahnil, 
da je zažvižgalo po zraku, kakor 
potegne burja okrog vogalov, ka
dar pozimi mete.

Opazil je, da je velik in širok in 
se skoraj ni spoznal. Tudi videi je 
zdaj dobro in zdelo se mu je, da 
se je tema popolnoma razkadila.

šele zdaj je lahko videl vse gro
zote prepadov. Obdajale so ga str
me, skoraj navpične pečine, po
dobne velikanskim, čeljustim, iz ka
terih je štrlelo očrnjeno zobovje. 
Nobenega življenja ni bilo opaziti; 
še netopirjev je -bilo strah te pu

ščobe. Tudi zelenja ni bilo; le su
ho, bodeče trnje je viselo po peči
nah in pričalo o davno usahlem 
življenju.

Kdorkoli bi se znašel -tam doli, 
bi strepetal od groze ob pogledu 
na to pokrajino. Ali Jakcu je bilo 
v prsih junaško srce, v srcu pa se 
mu je kuhala jeza. Nič več ni bil 
ponižen in majhen; terjal je pra
vico — luč, za katero je bil ope
harjen sam in tisoče drugih... 
Stisnil je meč in se podvizal, da bi 
čim prej dosegel svoj namen.

Toda — komaj se je premaknil, 
že se je predenj zavalila debela 
skala. Obiti bi jo moral v velikem 
loku, če' -bi hotel nadaljevati pot. 
Pa je mahnil z mečem in skala se 
je razdrobila na drobne kosce.

Nekoliko dlje je zagledal, da ne
kaj raste in se razteza pred njim. 
Posilil ga je smeh. Ali — ko je 
uvidel, da se ne umakne, ga je po
grabila jeza. »Stran!« je kriknil, 
zavihtel meč in mahnil... Zaropo
talo je, kot bi se zrušila pečina in 
pred njim ni bilo ničesar več.

Jakec je na svoji levi zagledal 
položno pobočje, po katerem se je 
vila ozka pot na goro. Vodila je 
pokraj zlo-drevesa, ki ni bilo nič 
kaj podobno navadnemu drevju. 
Sam pogled nanj je zbujal grozo v 
človeku. Ogromno deblo ee je raz

raščalo v brezštevilne veje, ki so 
imele zmajeve glave na koncu. Vse 
te glave pa so -bile žive, in imele 
so vel-ika žrela in kačje oči ...

Komaj se je Jakec premaknil, so 
se vse glave obrnile proti njemu. 
Stegovale so dolge vratove in bru
hale ogenj, da je nastalo silno roh
nenje. Toda Jakec se ni nič zmenil 
za početje zlo-drevesa. Z vsakim 
zamahom je odsekal tri glave. Ko
rak za korakom se je bližal dreve
su on vedno besneje vihtel meč. Nič 
ga ni moglo zadržati: ne ogenj, ki 
je lizal pečine vse naokoli, ne hu
de opekline, ki mu jih je le-ta po
vzročal —■ zakaj strašno sovraštvo 
mu je prikipefo do vrhunca. Sled
njič se je čisto približal in zavihtel
meč z vso močjo__Mahnil je in
drevo se je ločilo od zemlje. Drevo 
se je nagnilo, s truščem in hru
ščem padlo na tla, da je bilo sli
šati, kakor da se podirajo pre
padi ...

Nato je nastala mrtvaška tišina.
Ko se je Jakec vzpenjal na goro, 

mu je vedno bolj plahnelo sovra
štvo, ki mu je polnilo prsi, ko je 
hodil po prepadih. Cim -bolj se je 
vzpenjal, tem lepši občutki so ga 
navdajali. In ko je dospel do roba, 
se je smehljajoč ozrl, pa ga je za
zeblo do kosti ob pogledu na svet, 
kjer je r-ladalo zlo in sovraštvo.

Pritisnil je k sebi meč, ki je bil 
še gorak od boja in rekel ganjen: 
»Dobro si mi služil, sedaj pa mi 
izpolni še poslednjo željo: razdeni 
to puščobo do zadnjega kotička, 
da ne bo nikomur več na misel pri
šlo, da bi storil hudo hrepenečim 
človeškim srcem!« — Nato ga je 
zavihtel in vrgel v sredino prepa
dov ...

Videl je še, kako so se začele 
drobiti pečine. Potem je grmelo in 
bobnelo, kakor da se podira svet. 
Gosta tema je zagrnila vso pokra
jino in kmalu ni bilo videti niče
sar več in megla se je razgrnila na 
vse strani ...

Ko se je Jakec pozneje spet ozrl, 
ni -bilo več prepadov. Namesto pe
čin so se nizali hribi in hribčki, za 
njimi pa se je širilo polje tjakaj do 
visokih gora. Nad vsem pa je bilo 
poveznjeno sinje nebo s kristalnimi 
kolobarji, ki so nosili človeškim sr
cem srečo in veselje ...

Jakcu je postal-o prijetneje pri 
srcu. Vedel je, da čudežne luči ne 
bo mogla zadržati nobena mračna 
sila več in da bo kmalu s svojim 
žarom napolnila sleherno človeško 
srce. Na vsem svetu bo zavladalo 
veselje. V vsako hišo se bo vselila 
sreča, življenje bo postalo radost
no, zakaj vsi ljudje se bodo spr®* 
stili mračne tesnobe ...
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Nogometaši Partizana - jesenski prvaki NAŠA MLADINA NA KONGRESU

V nedeljo 13. oktobra se je za
vrtelo predzadnje kolo n. razreda 
Ljubljanskega nogometnega pr
venstva. Moštvo Partizana je go
stovalo v Vevčah, kjer so bila že 
°d nekdaj vroča tla, saj je moštvo 
Papimičarja zelo borbeno moštvo,

posebno na domačem igrišču. Mo
štvo Partizana je bilo na to pri
pravljeno. Takoj po sodnikovem 
žvižgu za začetek tekme so pre
vzeli vodstvo igralci Partizana in 
so ves čas prevladovali na igrišču. 
Tekma se je končala z zmago 3:1

Prireditve ..Partizana" v minulem tednu
Jesenska tekmovanja se konču

jejo. Dosedanji uspehi so povsem 
zadovoljivi, ker so se vsa naša mo
štva uvrstila na boljša mesta in 
vse kaže, da bodo imela v pomla
danskem delu tekmovanja važno, 
če že ne odločilno vlogo.

V soboto in nedeljo so igrali od
bojkarji dve tekmi in to na Ježici 
in v Žirovnici, čeprav je bilo mo
štvo zaradi bolezni igralcev precej 
okrnjeno, se je prvo srečanje na 
Ježici izšlo v njihovo korist ter 
so igro dobili s 3:1, medtem ko so 
v Žirovnici izgubili z rezultatom 
1:3 z vodečim klubom v tej ligi. S 
tem so se uvrstili na drugo mesto 
in imajo tako ugoden položaj za 
nadaljnja spomladanska tekmova
nja tega kola.

Nogometaši se popravljajo z dne
va v dan in iz dosedanjih uspehov 
je razvidno, da so preboleli skoraj 
dveletno krizo. In ne samo to, med
tem so vzgojili mlade igralce, ki 
veliko obetajo in že sedaj izpol
njujejo vrzeli v prvem moštvu. 
Igralcev je sedaj toliko, da sta dve 
moštvi polno zasedeni in da je za
dostno število rezervnih igralcev. 
Moči so torej izdatno pomlajene, 
poleg tega pa se bodo proti koncu 
leta vrnili še nekateri dobri igral
ci od vojakov. Treba pa bo v telo
vadnici pozimi veliko vaditi, da si 
igralci ohranijo vzdržljivost. Tudi 
De bi bilo odveč, če bi za nekatere 
Posameznike uvedli več discipline 
iti smisla za kolektivno igro ter 
ugled društva. Taki spodrsljaji, kot

so bili med tekmo moštev A in B, 
niso zaželjeni. Moštvo mora odloč
be sodnika upoštevati, dane pa so 
možnosti ugovora oziroma pritožbe 
po tekmi.

Minulo • nedeljo sta igrali obe 
moštvi. Doma so bili v gosteh 
igralci Slovana B iz Ljubljane. 
Tekma je končala z zmago 3:2 za 
B moštvo Partizana Kočevje. Prvo 
moštvo pa je dobilo tekmo v Vev
čah proti »Papimičarju« s 3:1. Obe 
moštvi sta igrali zelo dobro, zato 
tudi uspeh ni izostal.

Na Reki je bil atletski dvoboj 
med reprezentancama Slovenije in 
Hrvatske. V reprezentanco Sloveni
je je bil določen tudi član Partiza
na Kočevje, skakalec Konzilija Gil
bert. Skočil je 180 cm v višino, ta
ko, da je svojo udeležbo v repre
zentanci opravičil, žal pa ni dose
gel boljše višine, ker je bil zaradi 
gripe, ki jo je prebolel, še precej 
šibak.

za Partizana. Partizan je tako po
stal jesenski prvak te nogometne 
skupine z 10 točkami.

B moštvo Partizana pa je igra
lo na stadionu Partizana z B mo
štvom Slovana. Pred začetkom tek
me so gledalci gledali mlade za
stavne Slovanove igralce, ki so se 
ogrevali na pomožnem igrišču in 
je marsikdo pripomnil, da bo ve
liko golov v Partizanovi mreži. 
Vendar smo se zmotili. B moštvo 
Partizana je bilo popolnoma ena
kopravno moštvo in od časa do ča
sa tudi v premoči. Partizan je 
kmalu prišel v vodstvo, ko je iz
redno hitri in požrtvovalni čuk po
dal žogo pred vrata, tam pa se je 
znašel Pero, ki jo je prisebno pori
nil v mrežo. Kmalu nato je bil do
sežen avtogol. Tudi drugi polčas je 
potekel- v premoči Partizana in 
pred vrati gostov sta se znašla po
polnoma sama enkrat Pero, drugič 
Baštar, vendar nista dosegla golov. 
Kar ni uspelo domačim, so poskr
beli gostje, zato so dosegli še en 
avtogol, kar je rekordno število za 
letošnjo tekmo. Tekma se je kon
čala z zmago Partizana 3:2. Zelo 
dobro se je izkazal vratar Brian 
Jože, ki ima tudi največ zaslug za 
zmago domačinov. V napadu je bil 
najboljši čuk, ki je pokazal pravo 
mojstrovino v preigravanju in 
sprintih z žogo.

Mladina Kočevske v Drvarju
(Konec)

Po večerji smo nadaljevali pot, 
prešli smo Kolpo in se ustavili v 
Lasinji, kjer smo ostali tri dni. ča
kali smo kamione, s katerimi naj 
bi prevozili del naše poti. Tretjega 
dne sta pozno zvečer res prišla dva 
kamiona in odpeljala polovico de
legatov do Slunja, potem pa sta se 
še ponoči vrnila po nas. Ko smo 
se peljali mimo Plitvičkih jezer, se 
je že danilo in krasna slika mi je 
ostala v spominu.

Iz Slunja smo se ponoči odpelja
li naprej, šli smo skozi Kcrenico do 
Udbine. Potovali smo ponoči zara
di varnosti pred sovražnimi letali, 
ki so podnevi stalno križarila nad 
svobodnim ozemljem. V Udbini 
smo ostali en dan in eno noč, po
tem pa spet nadaljevali pot. Ta
krat sem prvič videl Liko. Bila je 
vsa požgana, ponekod že četrtič. 
Ljudje so dali partizanom vse, kar 
so imeli. Ne morem pozabiti, kar 
sem doživel, ko so mi odredili, da 
z dvema tovarišema prenočim v va
si blizu Udbine. Bil je že mrak, ko 
mo vstopili v hišo. Družina se je 
ravno pripravljala k večerji. Imeli 
so kuhano pšenico. Ko sta gospo
dar in gospodinja slišala, da na
meravamo pri njih prenočiti, sta

Kako je moj ded mule zdravil
Bilo je med prvo svetovno vojno, čili, da so se mule iz neznanih 

Moj ded je bil v Galiciji, Služil pa vzrokov spremenile. Dobile so čud-
je pri »dragonarjih«. V taborišču, 
kjer je bil, so imeli tudi mule, ki 
so jih uporabljali za dovažanje stre
liva in drugih potrebnih stvari. 
Mule so imele tudi mulovodce, ki 
so se večkrat »prepirali« s trma
stimi mulami.

Nekega dne so mulovodci sporo-

Športne
Mladi skakalec, član Partizana 

N°v0 mesto, je skočil kot član re
prezentance Slovenije na Reki v 
višino 185 cm. S tem je izboljšal 
za 1 cm dolenjski rekord, ki sta si 
ga do sedaj delila z Gilbertom Kon
zilijem, članom Partizana Kočevje.

Atleti Partizana Kočevje bodo 
nastopili v tovariškem srečanju z 
reprezentanco Okrajne zveze Par
tizan Nova Gorica. Takoj po oprav
ljenih volitvah (na katere bodo šli seča. 
skupno), se bodo odpeljali v Novo 
Gorico, kjer se bo ob 15. uri pri
čelo tekmovanje. Tekmovanje je bi- 

organizirano na željo tovarišev 
Partizana Nova Gorica.

novice
skl gori. Seje se bosta udeležila 
Čuk Tone kot član upravnega od
bora in Arko Andrej kot član nad
zornega odbora Partizana Slove
nije.

Tudi v tem letu bo ocenjevanje 
dela društev Partizana za pokal 
Ljudske pravice. Društva morajo 
poslati svoja poročila okrajnim 
zvezam do 25. t. m., zveza pa Par
tizanu Slovenije do konca tega me

no »bolezen«. Vsak dan in vedno 
ob istem času jih je nekaj zagra
bilo, da so se začele zvijati, rezge
tati in stegovati gobce proti stro
pu. Tudi jed jim ni teknila.

žalostna novica se je hitro raz
širila po vsem taborišču. »Ober- 
frajtarji« so sklicali skupaj vse ži
vinske zdravnike in jih lepo prosi
li, naj pomagajo ubogim živalcam. 
»Dohtarji« so se vrteli okrog mul 
in zmajali z glavami. Bolezni niso 
mogli ugotoviti. Zaradi tega so bi-

in njegovih 5 pomočnikov v hlev 
obolelih mul. Ko so bili v hlevu, so 
vrata trdno zaprli. Ded je dal po
velje: »Fantje, ta golaž je name
njen nam, ne pa coprnicam, kot 
sem prej govoril pred drugimi. Se
daj pa kar korajžno na delo, saj 
golaža že dolgo nismo jedli. Copr
nice naj pa le jahajo ta mulina 
rebra. Samo, fantje, jezik za zobe!«

»Jasno!« je pritrdilo pet zado
voljnih obrazov in hitro je bilo po 
golažu. O coprnicah pa ni bilo ta
krat ne duha ne sluha. Tudi mule 
so bile mirne in so »pozabile« na

li »cberfrajtarji« prisiljeni razgla- svojo »bolezen«. Mogoče je poma- 
siti,^ naj se takoj javi človek, ki bi gal vonj dobre jedi.

odstopila svojo večerjo nam. Ko 
smo se branili, je gospodar dejal: 
»Nama je lako, mi smo kod kude, 
a vi se borite za nas!« Takih pri
merov je bilo veliko.

Pohod od Udbine do Martin Bro
da je bil zelo naporen, trajal je 
nad 24 ur. Ponoči smo blizu Lapca 
prečkali cesto, ki je bila pod nem
ško in ustaško kontrolo. Prešli smo 
cesto neopaženo, nekaj kilometrov 
vstran pa je divjala borba vso noč. 
Ko se je zdanilo, smo pri Martin 
Brodu prešli reko Uno in spet bili 
na osvobojenem ozemlju. Prišli 
smo že v bližino Drvarja. Tu smo 
zvedeli, da bo kongres v Drvarju. 
Kresove v čast 1. maja smo kurili 
skupaj z vaško mladino. Drugi dan 
smo prišli v drvarsko dolino. Raz
poredili so nas po vaseh okoli Dr
varja zaradi varnosti pred letalski
mi napadi. 3. maja zvečer pa so 
se zbirale kolone delegatov, ki so 
prišli iz vseh delov Jugoslavije. 
Mladina Drvarja je za to priliko 
uredila požgane tovarne. Napeljali 
so celo električno luč.

Napočil je svečan trenutek, ko 
je skoraj 1000 delegatov poslušalo 
otvoritvene besede in z enominut
nim molkom izkazalo čast vsem 
mladim, ki so dali življenje za svo
bodo. Med nas je prišel tov. Tito 
s svojimi sodelavci. Prav tak je 
bil, kot smo ga videli v naših par
tizanskih listih. Ploskanja in vzkli
kanja ni bilo konca, ne kraja. Tov. 
Tito je ostal med nami do pozne 
noči, potem nas je nasmejan po
zdravil in odšel. Malo pred svitom 
smo v kolonah spet zapuščali Dr
var, da bi se čez dan odpočili in 
zvečer nadaljevali s kongresom. 
Dve noči so se na odru vrstili go
vorniki in govorili o uspehih in 
zmagah mladine, o njenem deležu 
v veliki NOB. Na koncu smo spre
jeli zaključke in naloge za bodoče 
delo. Prisrčno smo se poslovili in 
vzklikali: »Na svidenje v svobod
nem Beogradu«.

Ko je bil kongres končan, je sle
dilo športno tekmovanje. V strelja
nju s puško je dosegel prvo mesto 
tov. Mirko Anžič iz naše delega

cije. Za nagrado je dobil rusko br
zostrelko s 4000 naboji.

V Drvarju in okoliških vaseh 
smo ostali do 15. maja. Zvedeli 
smo, da sovražnik pripravlja ofen
zivo, zato smo se 15. maja napoti
li nazaj proti Sloveniji. Na poti 
proti domu smo premagovali vrsto 
težav. Na pobočjih Pleševice smo 
se večkrat srečali z begunci iz 
tamkajšnjih krajev. Bilo je obup
no. Ustaši so begunce večkrat za
jeli in jih pobili. Tako so zajeli ne
ko begunsko taborišče in pobili 
okoli 300 ljudi, večinoma starčkov, 
otrok in žensk. Rešila se je le ena 
žena z dvema otrokoma.

Izmučene in lačne nas je sprejel 
v svoj objem gozd na bosanski 
strani Pleševice. Bilo je več kot 
meter snega. Volkovi so tulili, ka
kor da smo sredi zime. Pod koša
timi smrekami smo zakurili ognje, 
da bi se malo osušili in ogreli. Vol
kovi so se približali ognjem na 20 
do 30 m. Oči so jim kar žarele. Bi
lli so najbrž hudo sestradani. Od
ganjali smo jih z gorečimi vejami, 
pa ni nič pomagalo. Streljati pa 
nismo smeli zaradi sovražnika.

Doživeli smo precej razburljivih 
doživljajev. Hodili smo v nepresta
ni pripravljenosti za boj skozi 
Slunj, Lasinjo, Pisarovino in pre
ko proge Karlovac—Zagreb. V Me
tliki nas je pričakala množica lju
di, godba glavnega štaba in mla
dina, kar je napravilo na nas tako 
globok vtis, da so spomini na vse 
prestane težave zbledeli.

čez nekaj dni sem se spet sešel 
s svojimi tovariši. Najprej sem se 
pozdravil z Lipetom, Id je kasneje 
padel nekje v Suhi krajini, potem 
s Petrom Šobarjem, Blažem, Mi
lanom in ostalimi. Bilo mi je, kot 
da sem prišel domov.

Mnogo delegatov s kongresa ni 
več. Dali so svoja življenja za svo
bodo. Bodimo ponosni nanje! Mla
dina iz Kočevske se s ponosom spo
minja narodnega heroja Majde 
Šilc, ki je na kongresu zastopala 
mladino X. brigade in vso kočev
sko mladino.

Merhar Polde-Francelj
ugotovil bolezen in ozdravil mule. 
Za nagrado bo dobil deset dni do
pusta. To pa niso bile mačkine 
solze.

Moj ded, ki se je nekoliko razu
mel na 'živinske bolezni, se je prvi

Ko so se možje najedli, so za
čeli ropotati z gorjačami, da bi ti
sti, ki so bili zunaj, mislili, da mož
je v hlevu preganjajo coprnice. Ko 
so se naveličali ropotati, so šli zma
goslavno iz hleva. Ded je dobil za

javil in kmalu ugotovil, kaj je mu- svoje »junaštvo« deset dni

Strah v kleti
Šestletni Jožek je _ nezaupljivo zazijala pred njimi. Hotel je po-

Nedeljska tekma med Odredom 
L Ljubljana in Rudarjem Kočevje 
^ je končala na stadionu Odreda v 
Ljubljani s 14:1 v korist Odreda.

Dne 27. t. m. bo v Ljubljani 
}',a£ua seja upravnega odbora Par- 

L2aha Slovenije. Na seji bodo raz
pravljali prvenstveno o bodočem 
uelu organizacije po smernicah, ki 

je nakazal predsednik Mitja Ri- 
btoč na zadnjem posvetu v Kranj-

Nogometno moštvo Partizana 
Ribnica je igralo v nedeljo prven
stveno tekmo v Škofljici pri Ljub
ljani s tamkajšnjim Partizanom. 
Tekmo so dobili Ribničani z 1:0. 
To je za mlado moštvo uspeh in 
izgleda, da So se tamkajšnji nogo
metaši resneje lotili vadbe.'

Na tečaju, ki ga je organizirala 
v Rovinju Višja šola za telesno 
vzgojo iz Ljubljane za inštruktorje 
namiznega tenisa, je opravil član 
Partizana Kočevje tov. Pirnar 
Franci izpit s prav dobrim uspe
hom. To je sedaj prvi inštruktor za 
namizni tenis na Dolenjskem.

lam. Ugotovil je, da jih jahajo ča
rovnice. Svojo ugotovitev je sporo
čil nadrejenemu oficirju. Ta je z 
resnim nasmeškom dejal: »Praviš, 
da coprnice jahajo mule. No, ah 
moreš pomagati živalim?«

»Mogoče. Poizkusil bom!«
»Ah potrebuješ zdravila?« je 

vprašal oficir.
»Ne, gospod, samo to mi boste 

dah, kar bom zahteval!«
»Kaj torej?«
»Pet mož, ki jih bom sam iz

bral, pet .gorjač in velik lonec do
bro suhanega in mastnega golaža. 
Vse drugo bom pa sam naredil.«

Kmalu je bilo vse pripravljeno. 
Tudi golaž je bil že kuhan in pet 
dedovih prijateljev je čakalo na 
njegova povelja. Približal se je 
čas, ko je navadno nastopila »bole
zen« pri mulah. Takrat so šli ded

dopu- 
so javnosta, ostalih pet mož pa 

pohvalili.
Potem je šel moj ded na dopust 

in mu zato ni znano, če je bilo 
njegovo »zdravljenje« učinkovito 
ah ne. Predno pa se je vrnil nazaj 
na bojišče, se je pa že začela veli
ka sovražna ofenziva.

Ivan šega

motril svoja dva mlajša prijatelja. 
Nazadnje se je le odločil. Dejal ji
ma je, da mora biti popolna tišina 
in ju nato previdno peljal za hišo, 
kjer so bila vrata v vinsko klet.

»Mati so ravnokar odšli gor,« je 
šepetaje govoril Jože, »tiho stopita 
za menoj, vrata so odklenjena!« 
Upri se je v težka železna vrata, ki 
so glasno zacvilila. Najmlajši, 
Stanko, se je prestrašil teme, ki je

S« Šumeli in ilobio tmlpn

OBVESTILA
KOČEVSKA REKA

Poročila sta se: čuka Štefan, de
lavec iz Kočevske Reke, star 24 let 
S} Klemenc Amalija, delavka iz 
L-°Čevske Reke, stara 22 let.

®tečnima zakoncema čestitamo!

KOSTEL
Poročila sta se: Selan Jože, mle- 

harski pomočnik iz Potoka 10, star 
. ® let in Južnič Marija, poljedelka 
12 Slavskega laza 24, stara 19 let.

Srečnima zakoncema čestitamo!

DOLENJA VAS

KOČEVJE

Poročili so se: Križ Peter, dela
vec iz Kočevja, Novomeška c. 8, 
star 27 'let in Zakojč Marija, de
lavka iz Kočevja, Novomeška 8, 
stara 24 let, Kotar Erik, rudar iz 
Kočevja — Rudnik 26, star 47 let 
in Holešek Berta, perica iz Kočev

ja — Rudnik 26, stara 27 let.
Srečnim zakoncem čestitamo!
Rodili sta: Bobek Antonija, go

spodinja iz šalke vasi 67 — dečka 
Franca in Hudorovič Marija, go
spodinja iz Srednjih Ložin 2 —
deklico Marijo.

Srečnima mamicama čestitamo!

»Hej, Miha, povejte no, kdo je 
bila ^ tista žena, s katero sem vas 
sinoči videl?«

»Eh, to ni bila žena, to je bila 
moja soproga.«

★
V zbrani družbici je pogovor te- 

kd o tem in onem. Tonček, ki se 
je delal najpametnejšega med nji
mi, je zastavil družbi vprašanje: 
»Ali je res, da žive oženjeni ljudje 
dlje kot samski?« Ker ni znal na 
to nihče odgovoriti, je sam pove
dal: »Ne, samo življenje se jim zdi 
daljše...«

★
Oglas v nekem časopisu je bil 

takle:
»Mlad človek, ki je tik pred tem, 

da se oženi, išče izkušenega člo
veka, da ga bo odvrnil od tega.«

O B J A V E

že stara ženska pride k spove
di in se izpoveduje svojih grehov. 
Nazadnje je priznala še to, da je 
prešuštvovala s sosedovim hlap
cem. Duhovnik jo je gledal in ra
čunal, koliko mora bit že stara, po
tem jo je vprašal: 

i»Kdaj pa je to bilo?«
»če se prav spominjam,« reče in 

pomisli starka, »pred kakimi tride
setimi leti.«

»No, to bi pa že lahko pozabili,« 
jo skuša pomiriti duhovnik.

»Kako naj neki pozabim, če me 
pa še zdaj, kadar na to pomislim, 
kar stisne pri srcu.«

Mati je skušala svojemu sinu 
prepovedati, da se ne bi šel kopat. 
To pa sinu ni šlo v račun. Tedaj 
pa je bilo materi dovolj ugovarja
nja in ga nadere:

»Pa pojdi! Toda pazi se, pasji 
sin! če boš utonil, mi ne hodi do
mov pred moje oči!«

begniti, a Jožek ga je povlekel za 
seboj v klet po stopnicah navzdol. 
Ko so stopili na vlažna tla, so pred 
seboj zagledali temne obrise vin
skih sodov.

V Meti je bilo vlažno in vonj po 
vinu jih je kar omamljal. Jožek, 
ki je bil vsega tega že navajen, je 
hitro stopil k enemu izmed sodov 
in prijel za pipo.

»Nastavi usta!« je dejal Stanku. 
Ta se je nekaj časa obotavljal, po
tem pa je le počenil in nastavil 
usta pod pipo. Jožek je pipo zavr
tel, da je priteklo vino naravnost 
Stanku v usta in ga skoraj zadu
šilo.

»Je kaj« je vprašal Jožek.
»Je!« je med kašljanjem komaj 

izdavil Stanko.
»Počakaj, bom še jaz! Boš vi

del, kako je treba piti!«
Tedaj pa je Janezek za njima 

presunljivo zakričal. Jožek in Stan
ko sta pogledala navzgor in v 
istem hipu otrpnila od groze.

Izza seda se je dvignila strašno 
velika glava. Oči je imela svetle 
kot žerjavica in slišalo se je ne
kako renčanje...

Prvi je prišel do sape Jožek. Kot 
blazne je zavpil: »Bežimo!« Z ne
verjetno naglico je pograbil Stan
ka in z njim zbežal iz kleti, Jane
zek pa je otrpel od groze nepre
mično buljil v pošast...

»Komaj smo jih spravili k se
bi,« je pripovedovala Janezkova 
mati. »Naš je ves posinel v obraz 
in tresel se je po vsem telesu. Nič 
ni pomagalo, ko je sosedov fant 
pokazal bučo, s katero jih je pre
strašil. Mislili smo iti že po zdrav
nika!«

Rodila je: Gorše Frančiška, go
spodinja iz Prigorice 77 — deklico 
Darinko.

Srečni mamici čestitamo!

VELIKE LAŠČE
b 'V Ljubljani sta se poročila Gr 
2] Franc, šofer Iz Malih Lai 

' star 26 let in Cimperman V 
Natakarica iz Grosuplja. 

Rrečnima zakoncema čestitamo 
sjU^Jha je Zakrajšek Marija, g 
l^Lnja iz Podsmreke 1 — deklii

Srečni mamici čestitamo!
, tori je žitnik Matija, kmetova- 

12 Junčja 4, star 50 let.

^aja m tiska ČZP »Kočevski 
^ v Kočevju. Urejuje uredniški 
bor’ odgov. urednik Jože Košir, 

^rejništvo in uprava v Kočevju, 
poljanska cesta 14 a. Telef. 3-89 
^očnina je 400 din, polletna 200 
bptv.1? DIačljiva vnaprej. Za ino 
v vo 800 din. Poštnina plačana 

° oviai- Rokopisi se ne vračajo.

KINO
JADRAN, Kočevje: od 18. do 20. 

oktobra ameriški barvni film 
»Ljubimka z divjega zapatia«, 
23. in 24. okt. franc, film »Oč
ka, mamica, služkinja in jaz«, 
od 25. do 27. okt. amer. barvni 
film »Overland Pacifik«.

SVOBODA, Kočevje: 19. in 20. ok
tobra amer. barvni film »Posled
nji iz plemena Komanči«, 26. in 
27. okt. amer. film »Upor ' na 
ladji Baunti«.

SODRAŽICA: 19. in 20. okt. ame
riški film »Kraljica Kristina«, 
26. in 27. okt. amer. barvni film 
»Bagdadski revež«.

DOBREPOLJE: 19. in 20. oktobra 
franc, farvni film »Alarm na ju
gu«, 23. okt. amer. film »Mož
je«, 26. in 27. okt. amer, film 
>KUc divjine«.

PREDGRAD: 19. in 20. okt. nem. 
film »Srce lažno bije, 26. in 27. 
okt. meh. film »Zapor za žene«.

LOŠKI POTOK: 19. in 20. okt. 
franc, barvni film »Ah baba in 
40 razbojnikov«, 26. in 27. okt. 
amer. film »Greh ene noči«.

OSILNICA: / 27. okt. amer. film 
»čas obračuna«.

KOČEVSKA REKA: 16. in 20. okt,.

amer. barvni film »črni labod«, 
23. okt. amer. film »Kalifov za
klad«, 26. in 27. okt. franc, barv
ni film »Ah baba in 40 razboj
nikov«.

RIBNICA: 19. in 20. okt. franc, 
film »Tako se ne umira, 26. in 
27. okt. meh. film »Rdeči Kon
go«.

VELIKE LAŠČE: 19. in 20. okt. 
jug. film »Deklica in hrast«, 26. 
in 27. okt. italijanski film »Na 
konici meča«.

IZGUBLJENO
V torek 15. oktobra sem od po

slopja Narodne banke do trgovine 
»Hrana« v Kočevju izgubila naliv
no pero. Pošten najditelj naj ga 
vrne proti nagradi na upravo No
vic Kočevje.

OBVESTILO
Cenjeno občinstvo obveščam, da 

sem odprl odvetniško pisarno ▼ 
stavbi občinskega ljudskega odbo
ra Kočevje, soba št. 26-1.

Odvetnik Janez Lavrič

ČESTITKA
Antonu štimcu, direktorju hote

la »Pugled« v Kočevju, čestitajo k

njegovemu 36. rojstnemu dnevu in 
mu želijo vse najboljše. Na mnoga 
leta! — Brat z družino štimec.

ČESTITKA
Dragi mami želita za dvojni 

praznik vse najboljše hčerki Maiči 
in Nada.

★
Volitve v občinske In okrajne 

ljudske odbore naj spodbudijo vse 
volivce k nadaljnjim naporom in 
uspehom v razvoju socialistične de
mokracije.

Aktivno sodelovanje desettisočev 
mladih ljudi na najrazličnejših pod
ročjih družbenega upravljanja je 
poroštvo čedalje pogumnejšega pre
našanja večjih in določnejših druž
benih nalog na mladino.

Volitve v občinske in okrajno 
ljudske odbore bodo v času, ko se 
narodi vsega sveta z velikanskimi 
napori trudijo, da bi odstranili voj
no nevarnost in utrdili mir na 
svetu.

Naj bodo te volitve nova čvrsta 
potrditev nezlomljive volje jugo
slovanskih narodov In krepitve ne
odvisnosti naše dežele, potrditev 
njene neomajne miroljubne politi
ke in mednarodnega sodelovanja.

★
»Kaj si rekel?«
»Jaz nič!«
»No, potem pa tiho bodi.«

★

»Ti, ah veš, kaj je pravi vic?«
»Ne vem. Povej mi!«
»Ta, če pošlješ v uredništvo ča

sopisa vic, ki si ga enostavno od 
nekje prepisal in ti verjamejo, da 
si si ga ti izmislil.«

★
Če jo vmes škrat

Neko dekle iz moralno neopo
rečne družine je bilo v službi v ne
kem manjšem mestu. Dogodilo se 
je, da je deklica imela god in je 
ob tej priliki dobila od prijateljev 
za darilo nekaj vina. Brzojavila je 
staršem: »Dobila vina, vabim vas 
na gostijo.« še isti dan je prejela 
odgovor, kjer je pisalo: »Nesram
nica!« Ugotovilo se je kasneje, da 
je poštni škrat zamenjal besedo »vi
na« v »sina«, zato je bilo razumlji
vo ogorčenje staršev nad hčerko, 
ki pa ni bila nič kriva.

»Pa zakaj ste to do volih, mati?« 
sem vprašal. Tedaj mi je pričela 
pripovedovati, kako je Jožek vsak 
dan hodil v klet pit vino in kako 
ji je bilo hudo, ko je zvabljal tja 
tudi njenega Janezka. »Hotela sem 
ga le prestrašiti, da ne bi več kaj 
takega delal!«

»Zakaj pa mu niste tega na kak
šen drug način dopovedali?« sem 
jo še vprašal.

»Kdo ve, če bi moja beseda kaj 
zalegla,« mi je odvrnila, jaz pa 
sem pri tem pomislil, kaj bi bilo 
bolj vzgojna — da otroka strašiš, 
ali pa mu z lepo besedo dopoveš, 
da ne sme počenjati kaj takega, 
kar je njegovemu zdravju škod
ljivo. NIL

Profesorje vseh gospodarskih šol 
vabimo k naročilu nove zanimive 
revije »Sodobna pisarna«. Prospekt 
je na razpolago pri upravi, Ljub
ljana, Gosposka 12.

Vsi, ki se zanimate za sodobne 
organizacijo in tehniko pisarniške
ga poslovanja, pišite po brezplačni 
prospekt za novo ilustrirano revijo 
»Sodobna pisarna« na naslov uprn- 
ve: Ljubljana, Gosposka 18.
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Iz naših krajev
NAM PIŠEJO

TUDI ZA VAS
bo ZANIMIVO

Ali je to odnos do ljudi?
Nalogo reditelja naj bi poverili 
človeku, ki s svojim nastopom ne 
bo teroriziral ljudi.

Kar se je pripetilo meni, ni bilo 
prvič in marsikdo je že bil žrtev 
omenjenega reditelja. To ve pove-

Na nedeljskem sprehodu me je 
pot zanesla v »Gaj« in čez most 
preko Rinže. Na stadionu Partiza
na je bila nogometna tekma. Do 
zaključka tekme je manjkalo še 
kakih 10 minut. Reditelj, ki skrbi
za red na igrišču, je zahteval naj dati marsikateri Kočevar, 
plačam vstopnico. Seveda sem pla
čilo odklonila, ker nisem imela na
mena gledati tekme, pa tudi zato, 
ker se je tekma že skoraj zaklju
čila. Nastop reditelja in zahteva, da 
moram plačati vstopnino, je bila 
vse prej kot dostojna. Ker pa ni
sem hotela plačati, je začel na ves 
glas vpiti, naj izginem, kar je pod
krepil še z raznimi nedostojnimi 
besedami. Seveda sem takoj odšla, 
ker so se začeli ljudje v bližini 
ozirati in spogledovati.

Odgovorni ljudje pri društvu 
Partizan bi morali poskrbeti, da se ureditvi šolskih prostorov, 
taki primeri ne bi več ponavljali. Ljudje so bili navdušeni,

POZDRAVI OD VOJAKOV
Fantje, ki služimo vojaški rok v 

Užički Požegi v Srbiji V. p. 4418, 
pošiljamo prisrčne pozdrave star
šem, sestram, bratom, dekletom in 
fantom iz domačih krajev:

Gorše Alojz, Debeljak Karol, 
Gornik Alojz, Bavdek Milan, Dul- 
min Ernest, Gornik Jože in Ivanc 
Jože.

Lepa slovesnost v Predgradu
8. oktobra je bila v Predgradu 

svečana otvoritev prostorov nave 
šole. Slovesnost je poživila gasil
ska godba. Tej pomembni sveča
nosti so prisostvovali prebivalci iz 
Predgrada, Dola, Jelenje vasi in 
Pake. Za uvod je govoril prvi upra
vitelj nove šole, tov. Danilo Škulj. 
Pozdravil je vse navzoče, kulturne 
delavce in tiste, ki so pomagali pri

ko je

tov. Peter Koprivec, odbornik 
ObLO Kočevje, dvignil državno za
stavo, pod njo pa se je zablestel 
napis: Osnovna šola Predgrad. Na
to je gasilska godba zaigrala dr
žavno himno, učenka Mimica Ko
privec pa je deklamirala, nakar je 
godba, igrala vesele koračnice.

Po končani proslavi je bil v šol
skih prostorih sestanek, na kate
rem so izvolili nov šolski odbor.

ŠE O UMETNEM SATELITU
Umetni satelit so poslali v veso

lje z raketo. To so potrdili tudi ru
ski znanstveniki. Vse kaže, da so 
pri izstrelitvi umetnega satelita 
uporabili tako imenovane rakete s 
tremi stopnjami. Vsaka stopnja v 
tej kombinirani raketi ima posebne 
motorje ki posebno gorivo. Pravih 
podatkov o tem, kakšne so te ra- 
rakete, ni. Nekateri pravijo, da je 
raketa prve stopnje težka 100 do 
200 ton, raketa druge stopnje pri
bližno 25 ten, o raketi tretje stop
nje, ki doseže dokončno hitrost in 
višino, pa ni ničesar znanega. Ra
zumljivo je, da imajo vse tri ra
kete gorivo. Verjetno zavzema 80 
odstotkov skupne teže rakete sa
mo gorivo.

Kje so izstrelili umetni satelit ? 
Sigurni smo samo v tem, da je sa
telit poletel v vesolje nekje iz ozem
lja prostrane Sovjetske zveze. Vse 
kaže, da so satelit izstrelili v neob-

Delo ženo v Kočevju
Pred kratkim se je začel v pro

storih društva za pomoč družini v 
Kočevju trimesečni prikrojevahri 
šiviljski tečaj, ki ga obiskuje 65 
žena in deklet iz Kočevja in bliž
nje okolice.

Ta tečaj je organizirala tovarna 
»Mirna« iz Dolenjske. Tečajnice 
imajo na razpolago osem šivalnih 
strojev. Naučile se bodo osnovnih 
stvari, ki jih mora vedeti dobra in 
skrbna gospodinja. Tečajnice bodo 
za stroške tečaja prispevale le mi
nimalni znesek.

Tečaj se deli na dva dela: na 
krojenje po lastni meri, kar traja 
tri mesece (trikrat na teden po tri 
ure) in na šivanje, ki traja dva 
meseca (dvakrat tedensko po tri 
ure). Vsaka tečajnica lahko šiva po

želji. Lahko krpa, popravlja stare 
ali pa šiiva nove reči (otroško pe
rilo, obleke, moško perilo, boljše 
ženske obleke itd.).

Vso tehnično plat in ostale pri
prave za ta pomembni tečaj je pre
vzelo Društvo za ,pomoč družini 
Kočevje in Gospodinjski center. 
Prepričani smo, da bodo tečajnice 
pridobljeno šiviljsko znanje upo
rabljale v prid svoje družine in mar
sikaj same sešile, da bo družina 
z majhnimi stroški okusno oble
čena.

Prav bi bilo, da bi bili taki teča
ji še. v drugih večjih krajih, kjer 
je možno zbrati vsaj 60 tečajnic. 
Prijave sprejema tečaj v Kočevju 
(blizu pošte).

B. C.

Iz Črnega potoka
Tudi v naši vasi smo imeli pred

volilni sestanek. Izbirali smo kan
didate za zbor proizvajalcev pri ob
činskem ljudskem odboru Kočevje. 
V 6. volilni enoti sta bila za kan
didata v zbor proizvajalcev pred
lagana Jože Rade iz Predgrada in 
Ivan Lavrič iz Mozlja.

Kmetovalcem delajo divji prašiči 
v Črnem potoku in okolici občutno 
škodo. Te dni je komisija za oce
njevanje škode, ki jo je povzročila 
divjad, ocenila in priznala: Petru

Malnarju 140 kg_ Antonu Klunu 50 
kg, Antonu Miheliču 50 kg ter Ru
dolfu Miheliču 30 kg uničene ko
ruze.

Prav bi bilo, da napravijo lovci 
pogon na divje prašiče, ker se je 
ta divjad že preveč zaredila, pa tu
di predrzni so divji prašiči vedno 
bolj- A. P.

POLLETNI OBČNI ZBORI KZ
Polletne občne zbore kmetijskih 

zadrug so imeli tudi zadružniki na 
Gregorju in v Robu. Občni zbor je 
v Robu zelo lepo uspel. Pogovorili 
so se o dosedanjem delu in nalo
gah zadruge v bodoče. Nasprotno 
pa je polletni občni zbor KZ Gre
gor slabše uspel.

V SLOVENSKI VASI SO POZA
BILI

Pred mesecem dni je vaška or
ganizacija SZDL Slovenska vas pri
redila veselico piri črpalnici Mest
nega vodovoda Kočevje. Nekaj in
ventarja — miz in stolov — so si 
prireditelji izposodili pri nekem go
stinskem podjetju v Kočevju. Mize 
in stoli pa še vedno ležijo na vese
ličnem prostoru. Ali ni škoda, da 
namaka dež ljudsko imovino? čas 
je že, da prireditelji veselice spra
vijo mize in stole tja, kamor spa
dajo. K. J.

POZDRAVI
Tanko Alojz, ki služi vojaški rok 

v Puli V. p. 9883, pozdravlja fan
te in dekleta iz Ribniške doline ter 
fante, M služijo vojaški rek v dru
gih krajih Jugoslavije. Ostanek gradu na Bregu pri Ribnici

DANES BOSTE BRALI . . .
ljudenih krajih, najbrž v kaki pu
ščavi.

Približno 500 m ali celo km da
leč so sedeli v dobro zgrajenih bun
kerjih znanstveniki — ljudje, ka
terim je pripadla čast, da so prvi1 
poslali umetni satelit v vesolje. 
Verjetno je zadostoval le pritisk na 
gumb, da se je raketa sprožila.

V dUhu si lahko predstavljamo, 
da je bil ob času, ko je umetni sa
telit zdrsnil v nebo, veličasten pri
zor .Razlegel se je strahovit trušč, 
tuljenje motorjev pa je pretrgala 
tišino v prvih jutranjih urah na de
setine kilometrov daleč. Razžarjeni 
plini s temperaturo 1000 do 2000 
stopinj, ki so iz turbin takšne ra
kete drli s hitrostjo 2000 km v se
kundi, so požgali vse okoli sebe.

Raketa s prvim umetnim sateli
tom je z neznansko hitrostjo švig
nila v višave, človek je slavil zma
goslavje. 4. oktober 1957 pa bo 
ostal za vedno zapisan v zgodovini 
človeštva kot dan velikega triumfa 
človeške tehnike.

ALI SE BO BIVŠA EGIPTOVSKA 
KRALJICA TRETJIČ POROČILA

Narriman, bivša žena proslulega 
egiptovskega kralja Faruka, ni 
imela sreče v ljubezni. Njen prvi 
zakon s Farukom je doživel polom. 
Drugič se je poročila z zdravni
kom 'dr. Adhamom El Nakibom in 
tudi z njim ni imela sreče. Letos so 
se razširile govorice, da je lepa 
Narriman hudo zbolela in da so ji 
koze izmaličile lepi obraz, kar pa 
se je kasneje izkazalo za pretira
no. Tudi ni res, da živi skromno 
življenje in sama zase. Verjetno pa 
bo držalo, da je bivša kraljica, ki 
je vajena luksuznega življenja, v 
precejšnji finančni stiski.

Pred kratkim si je Narriman na
jela vilo v bližini novega, bogate
ga arabskega prijatelja v Beirutu, 
s katerim se sestaja vsak dan. Ven
dar od svojega drugega moža — 
zdravnika — še ni ločena. Njen 
novi prijatelj je pripravljen plačati 
Narrimaninemu sedanjemu možu 
odškodnino v znesku 10.000 liba
nonskih funtov (okoli 15 milijonov

dinarjev) če pri ločitvi ne -bo de
lal ovir. Težko je verjeti, da zdrav
nik ne bo podlegel tako ugodni 
kupčiji s svojo ženo. Potem se bo 
Narriman tretjič poročila in dobila 
moža, ki ga baje zares ljubi, razen 
tega pa je silno bogat. To je pa 
menda najvažnejše pri tej .poroki.

MOŠKI NASTOPAL V VLOGI 
ŽENSKE MANEKENKE

V Angliji se je pripetila skoro ne
verjetna zgodba. 26-letna rjavola
ska Lauri Stebbings je to pomlad 
nastopila kot maneken v dragoce
nem modelu, vrednem 180.000 
frankov. Modna hiša, v kateri je 
nastopala očarljiva manekenka, se 
je potegovala za njeno namestitev 
v svoji hiši. Tako je naslednjega 
dne novonastavl j ena manekenka 
graciozno hodila med elegantnimi 
Londončankami in prikazovala naj
novejše modele dragocenih oblek. 
Po 14 dnevih pa se je vsa stvar 
smešno zaključila. Lepa maneken
ka je namreč povedala svojim de
lodajalcem, da ni ženskega spola 
— ampak moškega. Manekenka je 
bil neki Rice, ki sl je privoščil to 
šalo zaradi stave za 100 funšterlin- 
gov (to je tudi v Angliji lep de
nar) in jo seveda dobil. Rice je do
segel največji uspeh na premieri ne
kega filma, kjer je zasenčil s svojo 
večerno obleko celo filmsko igral
ko Diano Dors, ki nastopa v 'tem 
filmu.

MILIJONE LJUDI JE ŠE NEPI
SMENIH

Na svetu je še 700 milijonov od
raslih ljudi nepismenih, to je 44 
odst. vseh ljudi na svetu. V neka
terih državah, 'tako na primer v 
Jemenu, Saudski Arabiji, Afgani
stanu in nekaterih delih Afrike, je 
95 do 99 odst. ljudi nepismenih. 
Tudi v Indiji imamo še veliko ne
pismenih in sicer 80 do 85 odst. 
v Boliviji 67, Braziliji 50, na Por
tugalskem 44 v Grčiji 25, Bolgari
ji 24 odstotkov itd. Najmanj ne
pismenih imajo v Veliki Britaniji 
in sicer samo 1 do 2 odstotka.

Iz noše preteklosti

Avtomobil se je prevrnil
V noči med 1. in 2. oktobrom je 

vozil s tovornim avtomobilom iz 
Loškega potoka proti Sodražici šo
fer Stane Jeriha iz Ribnice. Tovor
njak je bil naložen s trami. Ker je 
bil zadnji del avtomobila preveč 
obtežen, se je prednji del avtomo
bila privzdigoval, zato je avtomo
bil na spolzki in zasneženi cesti 
vrh griča nad Sodražico v ostrem 
ovinku zdrsel s ceste kakih 30 m po 
griču ter se pri tem dvakrat pre
vrnil.

Komisijski pregled je ugotovil, 
da je nezgoda nastala zaradi spolz
ke ceste in megle. Škoda na avto
mobilu je le minimalna, šoferju in 
njegovemu opremljevalcu pa se ni 
ničesar zgodilo. Tovornjak je kma
lu po nezgodi potegnil na cesto

tank »Tegač« iz garnizije JLA 
Ribnica. I.

NOVA OSNOVNA ŠOLA »TONE
TA TOMŠIČA« V LJUBLJANI
V soboto popoldne so ob šarano- 

vičevi ulici v Ljubljani slovesno od
prli veliko novo šolsko poslopje — 
Osnovno šolo »Toneta Tomšiča«. 
Nova šola z velikim kipom Toneta 
Tomšiča, predstavlja veličasten 
spomenik v počastitev 15. obletni
ce ustanovitve slovenskih partizan
skih brigad. Otvoritvi so prisostvo
vali med drugimi: tov. Luka Le
skovšek, Boris Ziherl, Vida Tomši
čeva, dr. Marjan Dermastia, Janez 
Vipotnik in drugi. O liku Toneta 
Tomšiča je govoril sekretar OK 
ZKS Janez Vipotnik.

TEMELJNI KAMEN ZA NOVO 
ŠOLO V LJUBLJANI

V nedeljo 13. oktobra so v Sav
skem naselju v Ljubljani položili 
temeljni kamen za novo šolo, ki bo 
nosila ime po Borisu Kidriču. Sve
čanosti ob Linhartovi cesti sta se 
udeležila poleg številnih stanoval
cev Savskega naselja ter zastopni
kov organizacij in oblasti tudi or
ganizacijski sekretar CK ZKS Vi
da Tomšič in predsednik OLO 
Ljubljana dr. Marjan Dermastja. 
Pri kulturnem sporedu sta sodelo
vala tudi Invalidski pevski zbor in 
godba Ljudske milice.

Savsko naselje je namenjeno 8000 
prebivalcem, med katerimi bo okr. 
800 šoloobveznih otrok. Za to šte
vilo otrok predvidevajo dve šoli, ki 
naj bi imeli po 12 učilnic.

DOPISUJTE V NOVICE!

Vse do leta 1893, ko je stekla 
kočevska železnica, je bil v Sodra
žici velik tržni promet. Tam so bi
li že od leta 1752 stalni tržni dne
vi, zlasti pa od 1. 1865, ko se je 
vas povzpela v trg. Hrvatje so vo
zili v Sodražico žito, koruzo im dru
ge pridelke, ki so jih tam prodaja
li Notranjcem ali pa jih zamenja
vali za sol in za suho robo. Tudi 
izvoz lesa in živine preko Sodra
žice in Blok v Trst je bil precej
šen. Cesta Sodražica—Loški potok 
je pa bila zgrajena šele leta 1894. 

*
Po letu 1469, ko so Turki prvič 

oplenili Kočevsko in so se napadi 
naslednja leta pogosto celo večkrat 
na leto ponavljali, je nastala potre
ba po obveščanju o vdoru sovraž
nika. Leta 1522 se je ustalil in or
ganiziral naslednji poročevalski si
stem: za sporočilo »Turek se bli
ža« so izstrelih na kresiščih po en 
strel, za sporočilo, da je vstopil Tu
rek že v deželo, pa so stalne stra
že spražile po tri strele zapovrstjo 
in prižgale kresove. Stalno stražno 
službo na 'kresiščih so opravljali 
podložniki raznih gradov. Na raz
glednih kresiščih so imeli priprav
ljene visoke grmade drv in dračja. 
Tu so podložniki stražili noč in dan 
in so ob nevarnosti streljali in pri
žigali kresove. Ena glavnih smeri 
kresišč je bila za naše kraje smer 
Straža pri Sinjem vrhu — na Spa

hi pri Preriglju — na Zdihovem — 
na vrhu nad Fričtrihšitajnom — na. 
Jasniti — vrh sv. Ana nad Ribnico 
— Grmada nad Poljanami pri Ort
neku — na Ahacu pri Turjaku — 
nad Igom in na ljubljanskem gra
du, na katerega so se stekale vse 
smeri kresišč.

MAČKA V VODNJAKU
V soboto smo pogrešili našo mač

ko, naslednji dan pa jo je sosed 
privlekel iz svojega vodnjaka. De
jal mi je, da je nekdo od maše dru
žine vrgel mačko v njegov vod
njak. To pa ni bilo res! Ce bi se 
hoteli iznebiti mačke, bi to pač 
drugače storili.

Mačka je bila krotka in je za
hajala tudi k sosedu, prav tako tu
di sosedova mačka k nam. Sosed 
ima vodovod in vodo v kuhinji, za
to se ne boji, da bi se mu voda 
usmradila zaradi poginule mačke. 
Zakaj pa prej ni vrgel mačke v 
svoj vodnjak, ko še ni imel vodo
vodnih napeljav?

Pri nas nimamo vodovoda, zato 
se dobro zavedamo, kaj pomeni 
vodnjak in voda v njem.

Poje Franc, Livold 35

NAPOVED VREMENA
Obeta se nam nestalno vreme. 

Sprva 'kratkotrajne padavine, po 
25. oktobru pa se bo vreme še po
slabšalo in ozračje precej ohladilo.

nUKEDIL B. MLAKAR

ZGODBA

Z DIVJEGA 
SEVERA

■AIIIAL CLOBLAK

81
Vso ostalo noč se Kresnica ni ganila. 

Našla si je zavetje za velikim kupom li
stja in nalomljenih vej ter se zvila. Blisk 
je bil zmeden in nemiren, vabil je Kres
nico na lov, toda ona se ni niti ganila. 
Sam je lovil. Vrnil se je z dvema zajce
ma in ju položil k njenim nogam.

Tretjega dne se je kakor po navadi 
ob zori vrnil z lova. Kresničine oči so 
se svetile od miline in v njenem grlu 
je drhtelo veselje. Postala je mati in 
psički, ki jih je grela, so bili Bliskovi 
mladiči.

82
Od tega dne je Blisk stalno krožil v 

bližini gnezda in stražil svojo družino. 
Zanj je 'postalo drevo, pod katerim je le

žala Kresnica, edini posvečeni kraj v vsem 
vesoljstvu, 'ki ne sme biti onečaščen, kraj, 
ki ga mora braniti za vsako ceno. Bil je 
pripravljen na boj z vsakim, ki bi se pri-\ 
bližal. Toda nikogar ni bilo, razen rdeče- 
rumene blebetave veverice, ki se je gu
gala na veji.

Lovil je v bližini gnezda in nosil hra
no Kresniti, toda nalovil je veliko več, 
kakor je ona mogla pojesti.

83
Ko se je nekega dne vrnil z lova, mu 

je Kresnica pripravila novo presenečenje. 
Prinesla je svoje mladiče na piano v to
plo sončno luč, kjer jih je Blisk prvič vi
del, ko so nerodno koracali okrog pozla
čenega Kresničinega telesa. To je bil za 
njegove oči čudovit prizor. Njegovo srce 
se je napolnilo s ponosom in veseljem in 
tudi Kresničino srce se je vzradovalo; na
rava je 'poskrbela za oba: med mladiči 
sta bili dve rdečerumeni Kresnički in dva 
srebrna in siva Bliska.

84
V naslednjih dneh Kresnica ni imela 

časa, da bi mislila na kočo in ljudi, kajti 
njeni mladiči so bila živahna bitja in so 
zahtevali nenehne skrbi. Njena pretirana 
potrpežljivost jo je zasužnjila in le zelo 
poredkoma se je utegnila oddaljiti od le
žišča. Najponosnejši trenutek njenega 
življenja je bil, ko so ji njeni mali prvič 
nerodno capljaje sledili k rečici. Bliskovo 
srce pa se je navdalo z veseljem, ko so 
se mladiči prvič vrgli na meso zajca, ki 
jim ga je prinesel.


